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19. 4. 2014 od 8.30 do 11.30 hod. 
městský park na ulici Riegrově

ŠLAPANICKÉ 
FARMÁŘSKÉ TRHY 
s velikonočním soutěžením
a tvořením pro děti 
ve spolupráci s kulturní komisí města Šlapanice
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Vážení spolu-
občané, dámy 
a pánové,

v rámci nového 
formátu Pohledu 
do kanceláří ve-
dení města vás 
nyní jeho jmé-
nem všechny sr-

dečně zdravím při četbě druhého čísla 
Šlapanického zpravodaje ročníku 2014. 
Čas již ukrojil z letošního roku tři měsí-
ce, přesto mi dovolte krátce se zamys-
let nad tím, co nás všechny letos čeká 
nejen z pohledu investic (viz můj článek 
v minulém čísle ŠZ). 

Letošní rok, který začal nezvykle 
teplou a suchou zimou, bude, mimo 
jiné, rokem supervolebním, i když par-
lamentní volby, původně plánované 
na červen, již v předčasném termínu 
proběhly. V květnu nás čekají volby 
do Evropského parlamentu. Zdá se, že 
tyto volby zůstávají tradičně stranou 
zájmu. Podle mého názoru jsou ale vel-
mi důležité, protože Česká republika je 
součástí Evropy, jsme členy Evropské 
unie (EU). Evropská legislativa stále 
více ovlivňuje i naši legislativu, ostatní 
země EU jsou našimi nejvýznamnější-
mi obchodními partnery, díky volnému 
pohybu osob, zboží a kapitálu. Proto je 
důležité mít možnost dění v EU aktivně 
ovlivňovat. 

Na podzim nás pak čekají, naopak 
z pochopitelných důvodů ostře sle-
dované, volby komunální. Tedy volby, 
kdy budeme volit nové městské zastu-
pitelstvo  a s tím i další cestu či směr 
života našeho města. Jen na nás voli-
čích bude záležet, jaký směr letošního 
rozcestí zvolíme: zda podpoříme cestu 
dosavadního dlouhodobého, vytrva-
lého úsilí o obnovu a rozvoj a postup-
né, neúnavné řešení jak chronických, 
tak novodobých problémů, které naše 
město tíží, nebo zda to bude směr jiný, 
stále neznámý. Mějme však na mysli, 
že druhou stranou téže mince svobod-
né volby je odpovědnost, kterou z nás 
nikdo nemůže sejmout. Poučení je 
v historii. Jistě se bude zvyšovat medi-
ální, marketingová a jiná aktivita. Mo-
hou a budou kolovat různé „zaručené“ 
zprávy, různé skandalizace, mediální 

spekulace, sliby a jiná, na první pohled 
velmi důvěryhodně a logicky znějící ré-
torika. Záleží jen na nás, zda jim uvěří-
me, nebo zda si je budeme ověřovat či 
použijeme vlastní úsudek. Zkusme pře-
mýšlet a činit si sami názor na konkrét-
ní věci, co je nebo není možné, co může 
být dobrým a pozitivním nejen pro 
nás osobně, ale zároveň i pro všechny. 
Přemýšlejme také o konkrétních re-
prezentantech různých směrů a jejich 
dosavadní práci. Toto zkoumání je sice 
náročnější, protože musíme investovat 
čas na získání, popř. ověřování infor-
mací nebo vyslechnutí argumentace, 
někdy vážit cestu na nějaké setkání, ale 
taková investice se vyplatí: naše rozho-
dování teprve pak může být svobodné 
a zodpovědné.

Na podzim, prakticky ve stejném 
termínu, proběhnou i volby do Senátu 
Parlamentu ČR, které se letos budou 
týkat také našeho senátního obvodu, 
protože poslední senátní volby byly 
před šesti lety. I zde nám přeji dobrou 
a zodpovědnou volbu, protože i bu-
doucí senátor může úspěšně ovlivňovat 
dění jak v regionu, tak i celostátně. 

Co se týče městských aktivit a in-
vestic, usilovně pracujeme na jejich 
realizaci v letošním roce. Mezi nejvý-
znamnější patří realizace revitalizace 
naší základní školy (ZŠ), respektive 
projektu energetických úspor a dalších 
úprav a projektu sanace svahu školní-
ho areálu. Jsem velmi rád, že realizace 
mohou probíhat za provozu, že nemu-
síte své děti rozvážet po různých ško-
lách po okolí, že jsme nemuseli školu 
zavřít a zvládáme opravy dříve, než by 
ji zavřeli jiní (např. statici). Samozřej-
mě se při takové rozsáhlé stavební akci 
objevují občasné problémy a jsem rád, 
že se o nich debatuje. Ubezpečuji, že 
již dávno je definitivně zvládnut hluk 
prvních několika dní, že až dosud běží 
stavba podle časového harmonogra-
mu, i když několik změn jsme museli 
za pochodu řešit (prodloužení někte-
rých pilot, úpravy založení vestavby 
v atriu a přeložka plynu pro napojení 
kanalizačních přípojek v Palackého uli-
ci). Jen bych chtěl mírně korigovat, že 
není třeba prodlužovat všechny piloty 
(jen u části se prokázala hlubší poloha 

smykové plochy aktivního sesuvného 
tělesa), že stavba nové, stejně velké ZŠ 
by nepochybně byla několikanásobně 
dražší (odborný odhad ocenění naší ZŠ 
ve stávajícím nevyhovujícím stavu je 
cca 320 mil. Kč, nová, moderně vyba-
vená by stála více jak 500 mil. Kč), ne-
hledě na otázku, kde bychom ji vlastně 
měli postavit (vždycky by to měl někdo 
daleko)… Prosím tedy všechny o trpěli-
vost, ještě tři měsíce školního roku, pak 
prázdniny a děti půjdou do výrazně re-
konstruované školy. K tomu se během 
podzimu přidá i zrekonstruovaný škol-
ní sportovní areál a školní zahrady MŠ 
Hvězdička.

U ostatních projektů běží naplno po-
slední předrealizační příprava, popř. 
výběrová řízení. Rekonstrukce zbývají-
cí části ulice Karla Čapka již běží. Drž-
me si palce, abychom všechno stihli 
včas dokončit.

Ale město nežije jen výše uvedenými 
akcemi a aktivitami. Jsem velmi hrdý, 
že společenský, kulturní a sportovní 
život u nás je díky spolupracovníkům 
z městského úřadu, ale hlavně díky 
mnohým z vás velmi bohatý, protože 
mnoho spoluobčanů, členů různých 
klubů a spolků, se zapojuje do tohoto 
bohatého života. Tím naše město zdra-
vě žije a já bych chtěl všem za jejich 
akce velmi poděkovat a zároveň celou 
naši veřejnost na tyto akce v průběhu 
celého roku pozvat. Věřte, že je to vel-
mi krásný pocit uspokojení, když akti-
vita organizátorů se setká se zájmem 
veřejnosti.

Na závěr chci vám všem popřát hod-
ně zdraví, spokojenosti, mnoho úspě-
chů, krásné jarní měsíce, radostné pro-
žití velikonočních svátků a dobré lidi 
kolem sebe.

Jaroslav Klaška

Pohled do starostovy kanceláře 

Z města
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Vážení a milí čtenáři, dámy a pánové,
jaro letos přišlo mnohem dříve, než 

je obvyklé. Té správné zimy jsme se 
ani nedočkali, a už je čas plést po-
mlázky a barvit velikonoční vajíčka. 
Letošní Velikonoce ve Šlapanicích se 
ponesou v duchu farmářských trhů, 
velikonočního soutěžení a tvoření 
pro děti. Organizátoři farmářských 

trhů se spolu s kulturní komisí rozhodli tentokrát spojit 
farmářské trhy s velikonočními dílničkami a různými sou-
těžemi pro děti. Zatímco maminky budou nakupovat, děti 
si mohou vyrobit velikonoční kraslici nebo uplést pomláz-
ku či zasoutěžit a odnést si malou odměnu. Kromě čers-
tvého mléka, vajec a první jarní zeleniny si budete moci 

také koupit velikonoční ozdoby a kraslice od malérečky 
z Borkovan.

V tomto čísle vám budou zodpovězeny nejčastější do-
tazy ohledně rekonstrukce základní školy. Dočtete se 
v něm také, jestli strategický plán rozvoje města bude 
cestou ke spokojenému bydlení, na co se mohou děti tě-
šit po prázdninách v MŠ Hvězdička a co zajímavého na-
jdou v Rákosníčkově zahradě. Nejen dříve narození si jistě 
rádi přečtou, jak si naši senioři užili pořad Zábavně o stáří 
s Alešem Cibulkou a Vladimírem Hronem. Věřím, že každý 
z vás najde na následujících stránkách mnoho zajímavého 
ze života našeho města i spoustu užitečných informací.  

Přeji vám slunečné a voňavé jaro a veselé Velikonoce.

Jitka Nevrklová

Informace ze 101.–104. schůze Rady města Šlapanice

Slovo Jitky Nevrklové

Z města

Na svých posledních jednáních přijala 
rada města v minulých týdnech mimo 
jiné následující usnesení:

101. schůze – 22. 1. 2014 
– schvaluje dohodu o změně smlouvy 

č. 9255920639 – D (ev. č. DOH-2014-01) 
se Státním fondem rozvoje bydlení

– schvaluje smlouvu o reklamě a pro-
pagaci č. OST-2014-01 se společností 
SWIETELSKY stavební, s. r. o. 

– schvaluje mandátní smlouvu č. MS-
2014-01 na provádění technického do-
zoru stavby „Sběrné středisko odpadů 
Šlapanice – stavební práce“ s fyzickou 
osobou

– schvaluje dohodu o ukončení 
smlouvy o nájmu hmotného majetku 
č. DOH-2014-06 s Midiboard, s. r. o., ke 
dni 31. 1. 2014

– schvaluje smlouvu o smlouvě bu-
doucí o zřízení věcného břemene – slu-
žebnosti pro zřízení kabelizace optické 
sítě č. BS-2014-04, se společností Řízení 
letového provozu České republiky, s. p.

– schvaluje nájemní smlouvy s nájem-
ci na zdravotním středisku 

– schvaluje změnu organizačního 
řádu, platnou dnem schválení a účin-
nou od 1. 2. 2014 – zvýšení pracovních 
úvazků pro odbor sociální o 6,5

102. schůze – 5. 2. 2014 
– schvaluje zadávací dokumentaci 

pro výběr dodavatele stavebních prací 

„Rákosníčkova zahrada u MŠ Hvězdič-
ka ve Šlapanicích“ 

– schvaluje seznam uchazečů k pří-
mému oslovení výzvou k předložení 
cenových nabídek na realizaci akce  
a jmenuje hodnoticí komisi ve složení: 
doc. RNDr. Svatopluk Novák, CSc., Ing. 
Jaroslav Leplt, Ing. Eva Merclová, Ing. 
Tereza Friedlová, Ing. Lenka Hanačí-
ková, a současně pověřuje hodnoticí 
komisi otevíráním obálek s nabídkami. 
RM dále jmenuje náhradníky členů hod-
noticí komise: Ing. Jana Seidlová a Ing. 
arch. Soňa Hanzlová  

– bere na vědomí zprávu České škol-
ní inspekce čj. ČŠIB-1473/13-B ze dne  
10. 1. 2014 o provedené inspekci na ZŠ 
Šlapanice

– bere na vědomí odstoupení Ing. 
Evy Merclové z pozice pověřeného pra-
covníka města pro koordinaci projektu 
Zdravé město a Místní agendy 21 a po-
věřuje Mgr. Vlaďku Dobiášovou koor-
dinací projektu Zdravé město a Místní 
agendy 21, s účinností od 6. 2. 2014

– ukládá OISM zveřejnit záměr na 
pronájem nebytových prostor v budově 
č. p. 9 na ul. Opuštěná, Brno, stojící na 
pozemku p. č. 939/2 v k. ú. Trnitá – míst-
nosti č.: 311, 312 a 313, o celkové výmě-
ře 35,7 m²

– schvaluje limity a postup zadávání 
veřejných zakázek malého rozsahu po-
dle předloženého návrhu interní směr-
nice

– schvaluje podání přihlášky ke zve-
řejněnému záměru obce Rebešovice 
na dlouhodobý pronájem budovy MŠ  
v Rebešovicích, Chrlická 63, a celých 
pozemků p. č. 102, 103, 104, 105, 413/23 
a části p. č. 101 o celkové výměře 1 919 
m2, vše v k. ú. Rebešovice, a to pro rea-
lizaci záměru města Šlapanice na zříze-
ní azylového domu pro matky s dětmi 
správního obvodu obce s rozšířenou 
působností Šlapanice

– schvaluje smlouvu o dílo na pro-
vedení restaurátorských prací č. SOD-
2014-13 s fyzickou osobou

– schvaluje smlouvu o smlouvě bu-
doucí o zřízení věcného břemene – slu-
žebnosti – č. BS-2014-01 pro zřízení 
rozvodu energetické soustavy, se spo-
lečností E.ON Distribuce, a. s.

– schvaluje smlouvu o poskytnutí 
sponzorského daru č. OST-2014-03 se 
společností Tomáš Dvořák architekti,  
s. r. o., ve výši 30 000 Kč, na pokrytí části 
nákladů na konání adventního koncertu 
dne 15. 12. 2013 v Bedřichovicích 

– projednala podnět zastupitelky ke 
způsobu zveřejňování informací o za-
tímním průběhu prací na stavbě i stave-
ništi při sanaci svahu a rekonstrukci Zá-
kladní školy Šlapanice s tímto závěrem: 
RM nebude do zápisů ze svých schůzí 
uvádět podrobnosti uvedené v zápi-
sech z kontrolních dnů, pokud nepůjde 
o vyhrazenou působnost ve smyslu § 
102 odst. 2 zákona č. 128/2000 Sb., o 
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obcích, v platném znění. Zásadní nebo 
důležité informace určené veřejnosti 
jsou uváděny na šlapanickém webu, 
na webových stránkách základní školy,  
v infokanále, na veřejných vývěskách  
či ve Šlapanickém zpravodaji

103. schůze – 14. 2. 2014 
– provedla rozpočtové opatření  

č. 1/2014 se snížením celkových příjmů 
o 1 645 900 Kč, snížením celkových vý-
dajů o 1 588 300 Kč a zvýšením financo-
vání o 57 600 Kč 

– schvaluje předložená odůvodnění 
účelnosti podle § 1, § 2, § 3 odst. 3, § 6  
a § 7 vyhlášky č. 232/2013 Sb., o podrob-
nostech rozsahu odůvodnění účelnosti 
veřejné zakázky a odůvodnění veřejné 
zakázky, pro stavbu „Víceúčelový atle-
tický areál ZŠ Šlapanice“

– schvaluje servisní smlouvu č. SerS-
2014-02 se společností Berendsen  
Textil servis, s. r. o.

– schvaluje inventarizační závěreč-
nou zprávu za rok 2013

– bere na vědomí doporučení hod-
noticí komise o výsledku výběrové-
ho řízení na „Provádění pravidelných 
úklidových prací v prostorách budovy 
Městského úřadu Šlapanice“ v objektu 
Opuštěná 9/2, 656 70 Brno 

– schvaluje smlouvu o dílo č. SOD-
2014-05 se společností LIMPEZA CZ,  
s. r. o.

– uděluje souhlas vlastníka pozemku 
s uložením přípojek inženýrských sítí 
a realizací sjezdu a vjezdu na části po-
zemku města p. č. 2120/1 pro nemovi-
tost na pozemcích p. č. 2215/1, 2215/6, 
2215/7, 2215/63 a 2120/17, vše v k. ú. 
Šlapanice u Brna

– schvaluje smlouvu o smlouvě bu-

doucí o zřízení služebnosti č. BS-2014-
07 se společností CEDR, spol. s r. o.

– bere na vědomí uplatnění připomí-
nek ke zveřejněným Plánům péče pro 
přírodní památku Andělka a Čertovka, 
přírodní památku Návrší a přírodní pa-
mátku Velký Hájek, na Krajském úřadě 
Jihomoravského kraje, odboru životní-
ho prostředí, a to v rozsahu doporučení 
komise životního prostředí a zeměděl-
ství RM

104. schůze – 25. 2. 2014 
– schvaluje rozhodnutí o nepovo-

lení provedení rozšíření distribuční 
soustavy E.ON podle návrhu v lokalitě 
pozemků p. č. 3569/279, p. č. 3497/13,  
p. č. 3496, p. č. 3445, vše v k. ú. Šlapa-
nice u Brna, ve vlastnictví města Šla-
panice, podle projektu č. 1030013523 
zpracovaného projektantem

– bere na vědomí výsledek vyhodno-
cení nabídek na zajištění služby autor-
ského dozoru pro stavbu „Sanace a za-
jištění sesuvného tělesa ZŠ Šlapanice“ 
a schvaluje smlouvu č. SOD-2014-08  
s vítězným uchazečem

– schvaluje smlouvu č. OST-2014-05 
o převodu práv a povinností z územní-
ho rozhodnutí č. 13/2013 na akci přelož-
ky sítí NN se společností E.ON Distribu-
ce, a. s., zastoupenou společností E.ON 
Česká republika, s. r. o. 

– schvaluje udělení výjimky ze záka-
zu omezení vyplývajícího z územního 
opatření o stavební uzávěře vydaného 
78. schůzí RM dne 26. 6. 2013, loka-
lita „Puštor a Padělky“, pro pozem-
ky parc. č. 3396/2, 3397, 3400 v k. ú. 
Bedřichovice a parc. č. 3438/5, 3439/6, 
3443, 3456/3, 3457/4, 3461/12, 3465/5, 
3466/3, 3469/3, 3469/5, 3470/2 v k. ú. 

Šlapanice u Brna, za účelem realizace 
zpevnění účelové komunikace v úseku 
Černý splav–Bedřichovice

– doporučuje ZM ke schválení smlou-
vu darovací č. DS-2014-01 s Jihomorav-
ským krajem o bezúplatném převodu 
komunikace č. III/4172 do vlastnictví 
města Šlapanice

– schvaluje smlouvu o dílo č. SOD-
2014-09 se společností TOPINEX CZ,  
s. r. o., na dokončení opravy fasády bu-
dovy MěÚ Šlapanice, Masarykovo ná-
městí 100/7, Šlapanice 

– provedla rozpočtové opatření  
č. 2/2014 se zvýšením celkových příjmů 
o 772 300 Kč, zvýšením celkových výda-
jů o 1 151 400 Kč a zvýšením financová-
ní o 379 100 Kč v rozsahu bodů 

– schvaluje postup na majetkopráv-
ní vypořádání pozemků pod bytovými 
domy (č. p. 1582; 1583; 1389 a 1390)  
v ul. Na Zahrádkách a schvaluje pro úče-
ly majetkoprávního vypořádání zasta-
věných pozemků p. č. 3018/2; 3016/2; 
3012/2 a 3013/2, vše v k. ú. Šlapanice 
u Brna, přednostně odkoupení po-
zemků vlastníky bytových jednotek – 
kupní cena stanovená dohodou ve 
výši 600 Kč/m². V případě nedohody 
druhou variantu – pronájem pozemků  
s nájemným ve výši 20 Kč/m²/rok

– schvaluje kolektivní smlouvu pro 
rok 2014

– schvaluje změnu organizační-
ho řádu, platnou ode dne 27. 2. 2014  
a účinnou ode dne 1. 3. 2014

Osobní údaje byly dle zákona  
č. 101/2000 Sb. z textu odstraněny.  
Podrobnější zápis naleznete na webo-
vých stránkách www.slapanice.cz,  
odkaz Městský úřad, informace z RM.

Z města

Vedení města Šlapanice přeje všem občanům 
příjemné prožití velikonočních svátků.
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17. veřejné zasedání ze dne 
29. ledna 2014

– schvaluje rozpočtové opatření  
č. 14/2013 se zvýšením celkových pří-
jmů i výdajů ve shodné výši o 773 400 Kč

– schvaluje rozpočtové opatření  
č. 15/2013 se zvýšením celkových pří-
jmů i výdajů ve shodné výši o 28 500 Kč

– schvaluje rozpočtové opatření  
č. 16/2013 se zvýšením celkových pří-
jmů i výdajů ve shodné výši o 765 700 Kč

– schvaluje rozpočtové opatření  
č. 19/2013 se zvýšením celkových příjmů 
i výdajů ve shodné výši o 2 124 700 Kč

– schvaluje rozpočtové opatření  
č. 20/2013 se zvýšením celkových příjmů 
i výdajů ve shodné výši o 1 040 400 Kč

– schvaluje smlouvu o úvěru  
č. 12195/13/LCD s Českou spořitelnou, 
a. s., ve výši 85 000 000 Kč, na finan-

cování investičních projektů „Snížení 
energetické náročnosti budov ZŠ Šla-
panice“ a „Sanace a zajištění sesuvné-
ho tělesa ZŠ Šlapanice“, se splatností 
do 30. 6. 2023

– schvaluje 
1. rozpočet města Šlapanice na rok 
2014 ve výši:
příjmy celkem 235 752 800 Kč
výdaje celkem 355 752 800 Kč
financování celkem 120 000 000 Kč
2. závazné ukazatele rozpočtu
3. kompetence Radě města Šlapani-
ce k provádění rozpočtových opatře-
ní v průběhu roku 2014 ve výše uve-
deném rozsahu s tím, že o každém 
rozpočtovém opatření, provedeném 
v kompetenci RM, bude na nejbliž-
ším zasedání ZM podána informace 
včetně stručného odůvodnění
– schvaluje Strategický plán roz-

voje města Šlapanice do roku 2020
– schvaluje rozpočtový výhled města 

Šlapanice na období let 2015 až 2019 
– schvaluje dodatek č. 11 smlouvy 

o zajištění financování systému IDS 
JmK, uzavřený mezi Jihomoravským 
krajem a městem Šlapanice 

– schvaluje Souhlasné prohlášení 
vlastníků o shodě na průběhu hranic 
pozemků podle katastrální vyhlášky 
č. 357/2013 Sb. na zpřesnění společ-
né hranice pozemků KN p. č. 2883/1, 
2885/1, 2885/3, 2887/1 s pozemkem 
p. č. 2853 (polní cesty), vše v k. ú. Šla-
panice u Brna

Osobní údaje byly dle zákona  
č. 101/2000 Sb. z textu odstraněny.  
Zápis v plném znění je k nahlédnutí 
na web. stránkách www.slapanice.cz pod 
odkazem Městský úřad, informace ze ZM.

Výběr z usnesení Zastupitelstva města Šlapanice 

Vážení občané, 
vzhledem k nadcházejícím volbám 

do Evropského parlamentu, které 
se konají na území České republiky 
ve dnech 23. a 24. května 2014, upozor-
ňujeme na níže uvedené skutečnosti.

Občan České republiky má právo 
hlasovat ve volbách do Evropského 
parlamentu na území České republiky 

za předpokladu, že
• nejpozději druhý den voleb dosáhl 

věku 18 let
• nevznikla u něj překážka ve výkonu 

volebního práva (zákonem stanove-
né omezení osobní svobody z důvo-
du ochrany zdraví lidu nebo omezení 
svéprávnosti)

• je zapsán v seznamu voličů pro volby 

do Evropského parlamentu, popřípa-
dě hlasuje na voličský průkaz
Obecní úřad v místě trvalého bydliš-

tě voliče ve lhůtě 40 dnů přede dnem 
voleb, tj. nejpozději do 16.00 hodin dne 
13. dubna 2014, zanese
• údaje o voličích, státních občanech 

ČR, ze stálého seznamu voličů
• údaje týkající se občanů jiných člen-

Informace o volbách pro občany

Číslo volebního okrsku
a adresa volební místnosti

Část obce náležející do volebního okrsku

č. 1 ORLOVNA
Masarykovo náměstí 2, Šlapanice

8. května, Akátová, Dlouhá, Hřbitovní, Janská, Jiříkovská, Kosmákova, Masary-
kovo náměstí, Na Zahrádkách, Palackého, Pod Žurání, Ponětovská, Starý Dvůr, 
Slunná, Svatojánské nám., Václavská, Za Humny, Zámečnické nám., Zemědělská, 
oblast Líchy, K Letišti

č. 2 MŠ  ZAHRÁDKA
Havlíčkova 8

Bož. Němcové, Brněnská č. p. 1320–1659, Havlíčkova, Seifertova, Brněnská Pole

č. 3 VZDĚLÁVACÍ STŘEDISKO MU
Nádražní 58, Šlapanice

Brněnská č. p. 1–1293, 1354, 1375, 1682, 1746, Čechova, Janáčkova, Jungmanno-
va, Kalvodova, Karla Čapka, Lidická, Příční, Švehlova

č. 4 SOKOLOVNA
Nádražní 87, Šlapanice

Husova, Hybešova, Jiráskova, Kobylnická, Vrchlického, Nádražní, Smetanova,  
Štefanikova, Tyršova, Wurmova, budova s č. evidenčním 298 a č. evidenčním 518

č. 5 OBŘADNÍ SÍŇ MěÚ
Masarykovo náměstí 7, Šlapanice

Bedřichovická, Bezručova, Bří Mrštíků, Kollárova, Komenského, Nad Zámkem, 
Na Poříčí, Nerudova, Riegrova, Sušilova, Těsnohlídkova

č. 6 KULTURNÍ DŮM 
Bedřichovice č. p. 110

místní část Bedřichovice:  Hlavní, Jižní, Krátká, Lípová, Podolská, Sádky, Slatinská, 
Střední, Studýnky, U Hájku
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ských států EU z dodatku stálého se-
znamu voličů, a to na základě žádosti 
voliče

• údaje o voličích jiných členských stá-
tů EU, kteří o zápis do seznamu voli-
čů požádají

• údaje o občanech ČR, kteří nejpozdě-
ji ve druhý den voleb dosáhnou věku 
18 let
Jak postupovat v případě, když se vo-

lič přestěhuje?
1. Pokud volič změní místo trvalého 

bydliště v rámci území ČR po zápisu 
do seznamu voličů pro volby do EP (tj. 
po 13. dubnu 2014), musí na obecním 
úřadě v místě původního bydliště požá-
dat o vyškrtnutí ze seznamu voličů pro 
volby do EP. Obecní úřad o tom vydá 
potvrzení. Toto potvrzení je nutné před-
ložit obecnímu úřadu v místě nového 
bydliště nejpozději do 21. května 2014 
nebo v dny voleb okrskové volební ko-
misi ve volební místnosti v místě nové-
ho bydliště, kde zároveň musí prokázat 
své právo hlasovat ve volebním okrsku 
(zejména občanským průkazem s od-
dělenými rohy a potvrzením o změně 
místa trvalého pobytu nebo novým ob-
čanským průkazem s aktuálními údaji).

2. Pokud volič po návratu na úze-
mí ČR ze zahraničí, kde byl veden 
ve zvláštním seznamu voličů na zastu-
pitelském úřadě, hodlá hlasovat ve vol-
bách, musí požádat zastupitelský úřad 
o vyškrtnutí ze zvláštního seznamu vo-
ličů. Zastupitelský úřad mu o vyškrtnutí 
vydá potvrzení. Toto potvrzení je nutné 
předložit obecnímu úřadu v místě trva-
lého pobytu nejpozději do 21. května 

2014 nebo ve dny voleb okrskové vo-
lební komisi ve volební místnosti v mís-
tě trvalého pobytu.

Jak si může volič opatřit voličský prů-
kaz?

Voličský průkaz vydává obecní úřad 
voliči, který je u tohoto obecního úřa-
du zapsán v seznamu voličů pro volby 
do EP a nebude moci nebo nehodlá 
volit ve volebním okrsku, pro který je 
tento seznam veden.

Volič, který je zapsán v seznamu voli-
čů pro volby do EP, může požádat o vy-
dání voličského průkazu nejdříve ode 
dne vyhlášení voleb, a to písemným po-
dáním opatřeným ověřeným podpisem 
voliče, doručeným nejpozději 15 dnů 
přede dnem voleb, tj. do 8. května 2014, 
obecnímu úřadu. Obecní úřad nejdříve 
15 dnů přede dnem voleb předá voličský 
průkaz osobně voliči nebo osobě, která 
se prokáže plnou mocí s ověřeným pod-
pisem voliče žádajícího o vydání volič-
ského průkazu, anebo jej voliči zašle.

 Lenka Hanáková
vedoucí kanceláře tajemníka

Jak třídíme odpad?
Možná jste si někdy položili otázku, 

kolik vlastně vyprodukujeme za rok 
v našem městě směsného komunál-
ního odpadu a jaké množství odpadu 
dokážeme vyseparovat. Z uvedeného 
přehledu za období let 2011–2013 je 
zřejmé, že množství směsného komu-
nálního odpadu má v posledních třech 
letech stále sestupný charakter. Vzhle-
dem k tomu, že se počet obyvatel na-
šeho města každým rokem nepatrně 
zvyšuje, jde zajisté o příjemné zjištění. 
V oblasti separovaného odpadu byl po-
slední kalendářní rok opravdu rekordní. 
V meziročním srovnání se nám poda-
řilo vytřídit o téměř 47 tun skla, plastů 
a papíru více než v roce 2012. Tato po-
zitivní skutečnost je dle mého názoru 
zapříčiněna několika skutečnostmi. 

Především vytvořením podmínek k tří-
dění jednotlivých složek – posílením 
počtu odpadových nádob, bezplatným 
poskytnutím tašek na separovaný od-
pad pro domácnosti, mediální kampaní 
o nutnosti třídění a v neposlední řadě 
vaším aktivním přístupem k problema-
tice separace odpadů. Potěšujícím fak-
torem je také značný nárůst příspěvku 
od společnosti EKOKOM v roce 2014. 
Ten v celkovém úhrnu posledních let 
přesahuje částku 900 tisíc korun. Dě-
kujeme vám, kteří se na těchto číslech 
podílíte. Pomáháte tím nejen chránit 
životní prostředí, ale zároveň také při-
spíváte k navyšování finančního pří-
spěvku poskytovaného městu Šlapani-
ce v oblasti třídění odpadů.                     

Pavel Horák, místostarosta

2011 2012 2013 Součet
Směsný komunální odpad  
(v tunách)

1 721,93 1 716,92 1 626,98 5 065,83

Separovaný odpad  
papír, sklo, plast (v tunách)

139,32 133,48 180,38 453,18

Příspěvek městu Šlapanice  
od EKOKOM (v Kč)

261 420,50 244 246,50 422 936,00 928 603,00

VANDALISMUS  
VE MĚSTĚ

Na přiložených fotografiích  
z poloviny března letošního roku 
můžete spatřit, jak řádila ruka za-
tím neznámého vandala v našich 
ulicích. Na ulici Nádražní byla v po-
lovině kmene zlomena mladá líska 
a na ulici Dlouhé vylomeny dvě do-
pravní značky z hliníkových patek. 
Po pachateli pátrá městská policie  
a vzniklá škoda mu bude předepsá-
na k úhradě.                                                                      OISM
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Nové nádoby na bioodpad
Povinnost minimalizovat množství 

vyprodukovaného odpadu v domác-
nostech vyplývá nejenom z dikce zá-
kona o odpadech, ale i z úsudku snad 
každého z nás. Jelikož nežijeme v době 
kamenné, ale v době igelitové, produk-
ci odpadů se neubráníme.

Když už odpad vznikne, vhodným na-
kládáním zejména separací se dá často 
dále využít. Spoustu odpadů můžeme 
materiálově využít, recyklovat nebo 
využít termicky. Skládkování je logicky 
v hierarchii nakládání s odpady až na 
posledním místě.

V našem městě jsou k separaci odpa-
dů rozmístěny barevné kontejnery na 
plast, sklo a papír. Na městském úřadě 
je možno si zdarma vyzvednout barev-
ně odlišené plastové tašky, do kterých 
je možno odpad separovat už doma  
a pak jenom do příslušného kontejneru 
vysypat.

Textil, ze kterého jsme již vyrostli 
nebo vyšel z módy, lze též umístit do 
plechových nádob rozmístěných po 
Šlapanicích. Někomu jinému třeba ješ-
tě poslouží.

V poslední době nastal problém s tzv. 
biologicky rozložitelným odpadem. 
Dříve to bylo cenné krmivo pro drob-

ná domácí zvířata. Jenže kdo by dnes 
choval slepice a králíky? A navíc by to 
smrdělo sousedům.

Co s ním? 
• Nechat uschnout a spálit. Ale to by 

taky smrdělo sousedům a nejen jim.
• Do popelnice. Pár drobných větvi-

ček snad, ale tráva? Obsah popelnic 
končí ve spalovně a tráva (alespoň ta 
mokrá) nehoří.

• Do sběrného dvora. To taky není  
ideální. Kontejnery s tímto odpadem 
končí na skládce a při rozkladu biood-
padu vzniká metan – skleníkový plyn.
V minulosti jsme věděli, co všechno 

je špatně, ale nebyli jsme schopni ob-
čanům nabídnout rozumné řešení.

Situace se však mění. Významnou no-
vinkou pro letošní rok jsou hnědé kon-
tejnery na biologicky rozložitelný od-
pad, které jsou od dubna rozmístěny po 
Šlapanicích a Bedřichovicích. Přibyly na 
místech se zelenými, modrými a žlutými 
kontejnery a veřejnosti slouží k bezplat-
nému ukládání tohoto druhu odpadu. Za 
výhodných podmínek jsme se dohodli se 
společností SITA CZ, s. r. o., na umístění 
deseti kontejnerů hnědé barvy o objemu 
1100 l na většinu míst určených už dlou-
hodobě k separaci odpadu.  

Společnost SATESO, s. r. o., získa-
la díky dotačnímu titulu z Operačního 
programu Životní prostředí svozové ví-
ceúčelové komunální vozidlo BONETTI 
a šest kontejnerů o objemu 5 m3.

Tímto zároveň žádáme obyvatele, 
aby do žádného z výše uvedených typů 
nádob neumísťovali jiný odpad než lis-
tí, trávu, větve, zbytky ovoce, zeleniny 
a ostatní biologicky rozložitelný odpad. 

Jakmile se ve druhé polovině tohoto 
roku zprovozní nový sběrný dvůr na uli-
ci Zemědělská, budou k dispozici kon-
tejnery na bioodpad také zde. Jeden na 
trávu a listí, druhý na větve keřů a stro-
mů, tzn. odpad, který před komposto-
váním musí projít štěpkovačem. 

Smyslem těchto změn je biologicky 
rozložitelný odpad separovat, kompos-
tovat a vracet zpět do půdy. Nebude 
pak odpadem, ale cennou surovinou, 
a to je zvlášť důležité v době, kdy půdy 
ubývá, ta stávající se zhutňuje a cenná 
úrodná půdní vrstva se odplavuje. Ale 
to je již jiná kapitola. 

Za spolupráci v oblasti třídění odpa-
dů děkují

Vladimír Jun, vedoucí SATESO, s. r. o.
Pavel Horák, místostarosta

Umístění hnědých kontejnerů na bioodpad o objemu 1,1 m3

ulice místo poznámka

Bedřichovická kontejnery na tříděný odpad u Černého splavu

Nerudova kontejnery na tříděný odpad

Hlavní, Bedřichovice kontejnery na tříděný odpad vedle zastávky BUS

Hřbitovní kontejnery na tříděný odpad u DPS 

Hybešova kontejnery na tříděný odpad   

Jiráskova kontejnery na tříděný odpad

Nádražní kontejnery na tříděný odpad   bývalá vlečka  

Slunná kontejner na tříděný odpad     

Tuřanka kontejnery na tříděný odpad   u starého sídliště

8. května travnatá plocha u Jiříkovské ulice 

Umístění kontejnerů na bioodpad o objemu 5 m3

ulice místo

Hybešova u hřiště

Krátká, Bedřichovice za kapličkou

Nádražní parkoviště nad hřištěm 

Ponětovská křižovatka s ulicí Václavskou 

Sušilova u bývalé plynostanice

Štefanikova zatáčka v horní části
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Právě probíhající rozsáhlá rekon-
strukce základní školy (ZŠ) s sebou 
nese nejen celou řadu otázek, ale 
mnohdy také smyšlených a někdy, po-
dotýkám, úsměvných historek, které 
se následně šíří naším městem. Z ně-
kterých se pak stávají „zaručeně prav-
divé“ zprávy. Po absolvování osobních 
setkání s rodiči, kteří o problematiku 
projevili zájem, s pedagogickým sbo-
rem a zástupci krajské hygienické sta-
nice, bych se o ty nejčastěji kladené 
podělil také se čtenáři našeho zpravo-
daje.

1. Proč se rekonstrukce nerozložila 
do více let?

Musíme si uvědomit, že se pohy-
bujeme v dotačním režimu a finan- 
ční prostředky je nutné proinvestovat 
v předem definovaném období. Rea-
lizace provádění stavby v horizontu 
několika let by také vedla k navýšení 
celkové investice.

2. Nechybí veřejnosti větší informo-
vanost?

Veřejnost a především rodiče dětí 
jsou informováni prostřednictvím 
webových stránek města i ZŠ, infor-
macemi ve školních notýscích, dů-

ležité informace jsou na infokanále, 
mnohé bylo napsáno ve Šlapanickém 
zpravodaji, řečeno na zasedáních za-
stupitelstva města, s obyvateli rekon-
strukcí dotčených ulic komunikujeme 
vkládáním informací do poštovních 
schránek, odpovídáme na písemné 
dotazy jak v elektronické, tak písemné 
korespondenci. Pedagogický sbor je 
pak navíc informován prostřednictvím 
nástěnky ve sborovně a na elektronic-
kém portále ZŠ. Kdo chce informace 
mít, ten je rozhodně má.

3. Probíhají pravidelné kontrolní dny?
Ano, každé pondělí od osmi ho-

din probíhá tzv. velký kontrolní den 
za účasti zástupců samosprávy, ve-
doucích pracovníků odboru investic 
a správy majetku, ředitele ZŠ, ředi-
telky MŠ Hvězdička, školníka ZŠ, zá-
stupce městské policie, technického 
dozoru (na každou zakázku zvlášť), 
koordinátorky bezpečnosti práce, 
projektantů stavby, projektanta zdra-
votně-technické infrastruktury a zá-
stupců obou firem zhotovitelů. Celko-
vý počet osob se pohybuje v rozmezí 
čísel 20–25. 

4. V atriu se hloubila jáma a podkopá-

valy základy, nemůže škola spadnout?
Jáma v atriu se hloubila z důvodu za-

ložení vestavby, která se již nyní rea- 
lizuje. Výkopové práce neměly žádný 
vliv na statiku ZŠ a není pravda, že se 
podkopávaly základy.

5. Není v době výuky hluk?
Problém podlimitního, avšak ruší-

cího hluku byl především z počátku 
stavby v měsíci prosinci. Na základě 
upozornění zástupců pedagogické-
ho sboru a rodičů jsme se zhotoviteli 
velmi rychle dohodli přeložení hlukem 
obtěžujících prací do odpoledních ho-
din, víkendů a prázdninových dnů.

6. Byl na počátku sestaven harmono-
gram prací? 

Samozřejmě že byl, investiční akce 
takového rozsahu se bez harmono-
gramu prací neobejde. Harmonogram 
prací je sestaven a pravidelně kontro-
lován. K tomuto dokumentu je však 
nutné přistupovat jako k „živému“, 
protože stavba s sebou nese některé 
předem nepředvídané situace, pře-
devším ve vztahu k délce provádění 
některých činností, a na ně je nutné 
operativně reagovat.   

Pavel Horák, místostarosta       

Opravdu nám ta škola nespadne…

Bude strategický plán rozvoje města cestou 
ke spokojenému bydlení?

Jedním z významných výsledků prá-
ce současného zastupitelstva je vytvo-
ření „Strategického plánu rozvoje měs-
ta do roku 2020“, jednoduše řečeno 
návodu na spokojenější a lepší život ve 
Šlapanicích. Každý občan se může se-
známit s výsledky půlroční práce nezá-
vislé agentury na městských webových 
stránkách v sekci „samospráva“. V prv-
ní, analytické části, je rozbor podmínek 
života ve městě. Na první pohled může 
odradit jeho obsáhlost, nicméně po 
začtení se do podrobností zjistíme, že 
mohou být i velmi zajímavé. Zejména 
kapitola o obyvatelstvu přináší mnoho 
nových informací, o kterých v životním 
shonu ani nepřemýšlíme. Druhá, návr-

hová část, je návodem jak postupovat, 
aby město sloužilo co nejlépe svým ob-
čanům. Nečekejme ale přesný seznam 
a pořadí realizace jednotlivých staveb 
či akcí. Jedná se spíše o „mantinely“, 
které by vedení města a zastupitelé 
měli respektovat ve svých konkrétních 
rozhodnutích.

Šlapaničtí chtějí podle výsledku do-
tazníkového šetření žít v čistém a bez-
pečném městě. Jaký ale bude osud 
tohoto materiálu a jeho uvádění do ži-
vota města, když jej velká část nekoa- 
ličních zastupitelů svým hlasováním 
nepodpořila či odmítla? Po komunál-
ních volbách se nesmí stát zapomenu-
tým dokumentem.

Jsem přesvědčen, že „strategický 
plán“ je koncepčním materiálem, kte-
rý by měl být respektován jakoukoliv 
politickou reprezentací. Dokument 
byl totiž vypracován nezávislou agen-
turou s řadou zkušeností a především 
s objektivitou, která vylučovala zasa-
hování do způsobu zpracování tohoto 
dokumentu. Určitě je možné, a dokon-
ce doporučované dokument postupně 
aktualizovat, aby vyhovoval měnícím 
se podmínkám. Hlavní doporučení by 
ale měla být zvažována ve všech roz-
vojových záměrech našeho města tak, 
jak vzešla z názorů a přání šlapanických 
občanů.

Svatopluk Novák, místostarosta
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Strategický rámec rozvoje veřejné správy
„Strategický rámec rozvoje veřejné 

správy České republiky 2014+“, tak se 
nazývá jeden z dokumentů, který bude 
v letošním roce schvalován naší novou 
vládou. Bude-li tento dokument také 
realizován, pak by v důsledcích měl 
být přínosem nejen pro úřednickou, ale 
také pro občanskou a podnikatelskou 
veřejnost. Proto si z něj dovoluji v tom-
to a příštím ŠZ odcitovat několik pasáží:

Dokument se soustřeďuje na opat-
ření, která mohou systémově ovlivnit 
veřejnou správu, zejména zvýšením 
přehlednosti, vytvořením mechanismů 
umožňujících lepší hodnocení účinnos-
ti, vyřešením otázek územní správní 
struktury ztěžujících koordinaci činnos-
tí veřejné správy a vyšší průhlednost fi-
nancování veřejné správy. Strategický 
rámec navrhuje realizovat ta opatře-
ní, která vedou především ke zvýšení 
efektivnosti veřejné správy z dlouho-
dobého hlediska. Zjednodušení struk-
tury a zvýšení skladebnosti územního 
členění veřejné správy nepochybně 
povede k vyšší možnosti koordinace 
správních činností a větší přehlednosti 
veřejné správy pro fyzické a právnic-
ké osoby, které využívají jejích služeb. 
Větší transparentnost financování ve-
řejné správy na základě výkonových 
metod by měla umožnit mírnou reduk-
ci výdajů státu na příspěvek samosprá-
vám při zvýšení jeho vazby na výdaje 
spojené s výkonem státní správy.

„Analýza aktuálního stavu veřejné 
správy“ byl první dokument, který zo-
hledňoval narůstající problémy v souvis-
losti s nedokončenou reformou veřejné 
správy v České republice, která probíhá 
již od konce devadesátých let 20. stole-
tí. Systémovým nedostatkem ústřední 
státní správy je neznalost procesů, ja-
kými je výkon konkrétních agend v kon-
krétním ústředním správním úřadu rea- 
lizován. Bez důkladného zmapování 
průběhu vykonávaných agend je větši-
na běžných kontrolních nástrojů zamě-
řených na efektivitu nefunkčních. Ve-
doucí úřadů nejsou schopni a nemůžou 
dostatečně odůvodnit změny náklado-
vých položek a lidských zdrojů při změ-
nách (legislativní, organizační). Jaké-
koliv snahy o zefektivnění chodu úřadů 
jsou potom založeny na nekoncepčních 

změnách postihujících výrazně neefek-
tivní jednotlivosti nebo obecně zavádě-
ná opatření bez možnosti monitorování 
dopadů a výsledků nápravných opatře-
ní. Pokud nebudou legislativně přijata 
technická opatření k závaznosti meto-
diky procesního modelování ve veřejné 
správě a k povinnému vyhotovení pro-
cesního modelu pro agendy, které po-
krývají hlavní činnosti úřadů nebo se vý-
razně podílejí na jeho nákladech, bude 
se nadále modernizovat a zefektivňovat 
nekoncepčně, ad hoc, bez výrazně pozi-
tivních dopadů na výkon veřejné správy 
v České republice a předpokládaného 
zefektivnění finančních a personálních 
nákladů.

Do výkonu veřejné správy se promítá 
mnoho činností, které nejsou spoje-
ny s hlavní náplní úřadu, ale adminis-
trativně zajišťují technicko-provozní 
podporu. Z tohoto pohledu jde o ob-
služné a podpůrné procesy. Každý úřad 
si je zajišťuje sám, různými způsoby 
a na různé úrovni. Dochází tak k ne-
efektivnímu výkonu těchto procesů 
a v některých případech získávají tyto 
činnosti i převahu nad hlavní činností.

V současné době není používání 
metod řízení kvality ve veřejné správě 
sledováno a vyhodnocováno, a to včet-
ně potřeb jednotlivých úrovní veřejné 
správy v této oblasti. Tyto metody jsou 
především samosprávami implemen-
továny na základě jejich spontánního 
zájmu o zvyšování kvality veřejné sprá-
vy. Používání metod kvality není koor-
dinováno a systémově podporováno, 
což v důsledku vede ke stagnaci. Me-
tody řízení kvality jsou aplikovány pře-
vážně na lokální a regionální úrovni ve-
řejné správy. Na ústřední úrovni se tyto 
metody prakticky nevyskytují. V pří-
padě nerealizace inovativních opatře-
ní v oblasti kvality ve veřejné správě 
bude nadále ústřední státní správa 
zaostávat za územní veřejnou sprá-
vou. Metody kvality, jako je např. CAF 
(Společný hodnoticí rámec), Bench- 
marking, Balanced Scorecard, míst-
ní Agenda 21 a ISO, jsou moderními 
manažerskými metodami, které se 
běžně používají ve všech zemích Ev-
ropské unie. V současné době je v ČR 
celkem 21 úřadů s certifikátem ISO 9001  

a 5 úřadů s certifikátem ISO IEC 27001 
(moje poznámka: šlapanický MěÚ je 
nositelem obou těchto certifikátů, kdy 
letos v lednu jsme úspěšně absolvovali 
již čtvrtou recertifikaci). 

Veřejnost kritizuje příliš mnoho by-
rokracie a řešení životních situací hod-
notí z vlastní zkušenosti jako „časově 
náročné, nejasné a nesrozumitelné 
postupy, které se točí jakoby v kruhu 
bez možnosti dosáhnout výsledku“. 
Vysoká regulační zátěž (administrativ-
ní, byrokratická) obtěžuje adresáty re-
gulace, vyvolává vznik dalších nákladů 
a omezuje jejich činnost. Právní předpi-
sy v České republice obsahují poměrně 
velké množství povinností nejrůzněj-
šího druhu. Ty pak kladou na příslušné 
adresáty enormní nároky a dopadají 
na ně v podobě nepříjemné zátěže – fi-
nančních, časových a personálních ná-
kladů, které je nutno na splnění před-
mětných povinností vynaložit a které 
podstatným způsobem omezují jejich 
činnost. V případě nerealizace žádných 
dalších nových opatření a přes veškerá 
doposud prováděná opatření je vývoj 
nadále nepříznivý a řada nových regu-
lací je spojena se zvýšením administ-
rativní zátěže, a to jak v právně-legis-
lativní úrovni, tak na úrovni interních 
aktů řízení. Nejde přitom jen o samot-
ný dopad administrativní zátěže z hle-
diska časového, finančního a komfortu 
života, ale i z hlediska upřednostňování 
formálních kritérií před obsahovými, 
ke kterým nadměrné uplatňování for-
málních prvků v regulaci nutně vede. 
Uvedená situace představuje jeden ze 
základních limitů funkčnosti nejen ve-
řejné správy, ale i regulovaných obo-
rů, např. školství nebo zdravotnictví. 
V uvedeném smyslu je nezbytné zvý-
šení striktnosti při posuzování regulace 
tak, aby jakákoliv nová administrativní 
povinnost byla hodnocena stejně přís-
ně jako nový finanční náklad pro státní 
rozpočet. Doposud nebyla věnována 
speciální pozornost snižování admi-
nistrativní zátěže u veřejné správy sa-
motné nebo u vybraných profesních 
skupin, kde je zvýšené administrativní 
zatížení zjevné (např. policisté, učitelé, 
lékaři). Pokračování v příštím čísle ŠZ.

 Václav Hrabálek, tajemník MěÚ



9
9

Z města

Opravy zdravotního střediska a jeho okolí
Šlapanické zdravotní středisko oslavi-

lo již své „dvacátiny“ a zub času tu a tam 
na stavbě i jejím vybavení zanechal vi-
ditelné stopy. Město si je ale vědomo 
důležitosti této nejvýznamnější služby, 
kterou může svým občanům zprostřed-
kovat. Jenom v posledních dvou letech 
bylo na opravy a úpravy střediska vyna-
loženo více než milion korun.  A kvalita 
prostředí je určitě povzbuzující nejen 
pro nemocné, ale důležitá je rovněž pro 
lékaře a zdravotníky. 

Změny, které se za poslední čtvrtsto-
letí odehrály ve zdravotnictví, a to i šla-
panickém, často hodnotíme negativně. 
Kolik bylo lékařů ve Šlapanicích dříve? 
Určitě by nám k jejich součtu postačily 
prsty na vlastních rukou. Dnes je i díky 
středisku k dispozici řada specialistů 
poskytujících širokou škálu odborností 
a naši občané tak často nemusí utrácet 
za jízdné do Brna a především šetří dra-
hocenný čas.

Na zdravotním středisku proto po-
stupně dochází k menším i větším opra-
vám, které poskytují jednak moderní 
prostředí, ale zejména bezpečnost 

a funkčnost všem uživatelům středis-
ka. Smysluplné úpravy tak zajišťují plné 
využití všech prostor a tím i finanční 
přínos pro městskou pokladnu. Část 
vybraných prostředků se vrací zpět 
na středisko, aby budova i její zařízení 
odpovídaly současným požadavkům.

Důležité rovněž je, abychom se 
na středisko pohodlně a bezpečně do-
pravili. Je sice v rámci Šlapanic dobře 
situované, nicméně přístupová cesta, 
ulice Karla Čapka, připomínala spíše pře-
kážkovou dráhu. A tak i tato podstatná 

okolnost pro dobré zdravotní služby – 
nová vozovka a chodníky, je v této chvíli 
již téměř vyřešena. Společně s již vybu-
dovaným novým parkovištěm u zdra-
votního střediska představuje celé dílo 
hodnotu čtyř milionů korun. Svou funkci 
začne řádně plnit již od května.

Přejme si, abychom zdravotní služby 
potřebovali co nejméně, a když už bu-
deme muset zdravotní středisko navští-
vit, ať nám naše trable alespoň zpříjem-
ní pohodlná cesta a pěkné prostředí.

Svatopluk Novák, místostarosta

Kulaté stoly 
Jednou ze stěžejních aktivit pro-

jektu Komunitní plánování sociálních 
služeb v obci s rozšířenou působností 
Šlapanice je pořádání kulatých stolů 
ve spádových obcích. Jsou určeny pře-
devším pro občany, širokou veřejnost 
i vedení obcí. Cílem je setkání občanů, 
zástupců projektu a dalších zapoje-
ných osob a poskytovatelů nad téma-
ty z oblasti sociálních služeb. Občané 
tak mohou snadno získat potřebné in-
formace o nabídce dostupných sociál- 
ních služeb.

První kolo kulatých stolů se uskuteč-
nilo na přelomu ledna a února 2014, 
a to v Telnici, Šlapanicích, Želešicích, 
Bílovicích nad Svitavou, Pozořicích 
a Ostopovicích. Největší zájem o akci 
byl ve Šlapanicích. Konala se v pondě-
lí 20. ledna 2014 v zasedací místnosti 

městského úřadu. Účastníci si moh-
li vyslechnout prezentace o projektu 
a komunitním plánování obecně. Své 
služby zde představila nezisková or-
ganice DOTYK II, o. p. s., která posky-
tuje služby rané péče a služby sociální 
rehabilitace osobám se zdravotním 
postižením a osobám s mentálním 
a kombinovaným postižením, a Pečo-
vatelské služby města Šlapanice, jež 
nabízí ve Šlapanicích pomoc a podpo-
ru seniorům a osobám se zdravotním 
postižením v péči o vlastní osobu a do-
mácnost. V přínosné závěrečné diskuzi 
si zástupci projektu vyslechli a zazna-
menali případné podněty od všech zú-
častněných k tématu sociálních služeb 
na Šlapanicku.

Na kulatém stolu v Telnici představily 
své služby Domov pro seniory Sokolni-

ce a Centrum denních služeb Slavkov 
u Brna, jež poskytují služby pro seniory 
a zdravotně postižené osoby, kteří ne-
jsou schopni plnohodnotně po celý den 
žít ve svém přirozeném domácím pro-
středí a jsou odkázáni na pomoc jiné 
osoby nebo instituce. Pozitivně naladil 
a zpestřil kulatý stůl v Želešicích pan 
Procházka z terapeutické dílny v Růžo-
vém sadu Ořechov, a to jak svou pre-
zentací o službě, tak ukázkou výrobků 
ze dřeva, které zhotovují klienti jeho 
dílny. V ostatních obcích informova-
ly občany o svých službách například 
organizace HEWER, pomáhající zne-
výhodněným lidem začlenit se zpět 
do společnosti; Lístek Brno, poskytující 
terénní pečovatelské služby; Diecézní 
charita Brno – Oblastní charita Rajhrad; 
Sanus Brno, pečovatelské a odlehčova-

CZ.1.04/3.1.03/97.00047 
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II. etapa revitalizace ZŠ / Rákosníčkova zahrádka
Milí čtenáři, vážení spoluobčané,
v cyklu článků o II. etapě revitalizace 

naší základní školy vás postupně se-
znamuji se všemi projekty, které máme 
pro tuto nejrozsáhlejší fázi revitalizace 
naší základní školy připraveny. V článku 
tohoto čísla zpravodaje bych vás chtěl 
stručně seznámit s dalším projektem 
„Rákosníčkova zahrádka“. Při rekon-
strukci kanalizace okolo školních budov 
pod kotelnou ZŠ a pokládce nových 
kanalizačních přípojek stávající škol-
ní zahradou mateřské školy Zahrád-
ka (MŠ) do Palackého ulice, dojde při 
výkopových pracích ke znehodnocení 
obou školních zahrad MŠ. Při úvahách 
jejich obnovy jsme pro zajištění finan-
cování hledali nejprve vhodný dotační 
titul. Zjistili jsme, že Státní fond ži-
votního prostředí (SFŽP) připravuje 
dotační výzvu školních zahrad v rámci 
environmentálního vzdělávání. Zjistili 
jsme podmínky, které je nutno splnit 
pro úspěšné podání žádosti, vybrali 
jsme projektanta – v našem případě se 
ukázalo, že jde o do té doby pro město 
neznámou projektantku, která však má 
s navrhováním zahrad mateřských škol 
dostatek zkušeností a dobře se orien-
tuje v problematice evropských dotací. 

Paní projektantka tedy pro Mateřskou 
školu Hvězdička (MŠ) navrhla dvě za-
hrádky: první „dolní“ ve stávajícím dvo-
ře MŠ, o ploše 370 m², a druhou „horní“ 
u „odloučeného“ pracoviště pod kotel-
nou základní školy, o výměře 320 m². 

Děti se tak mohou těšit v dolní za-
hradě na Rákosníčkův domeček s pří-
stupem do patra lanovou sítí nebo le-
zeckou stěnou. Sjíždět zpět do zahrady 
budou děti po skluzavce. U vstupu 
do MŠ je navržena pružinová houpačka 
v podobě žabáka a čekací lavice z kme-
nů, sloužící nejen k sezení, ale i k lezení 
a prolézání. Radost dětem může udělat 
překážková dráha s lanovým mostem 

a houpací sítí, sedačky v podobě pou-
pat nebo pískoviště a zvonkohra. Nebu-
de chybět vodní tůňka, která má sloužit 
k akumulaci dešťové vody a současně 
jako brouzdaliště pro děti, ani altánek 
s lavicí. Poměrně velkou plochu zabere 
trávník, dostatek prostoru je i pro za-
hrádku s ovocnými druhy keřů, bylin-
kami a kořením. 

Horní zahrada bude mít také 
ve spodní části umístěnu malou vodní 
tůň, lezeckou stěnu s lany, která pove-
de na horní terasu stráně a profilova-
nou skluzavku vedle stěny. V korunách 
stávajících vzrostlých stromů bude 
vybudován domek-hnízdo, pod kte-
rým bude instalována ochranná síť. Ta 
poslouží nejen jako ochrana před pá-
dem, ale i jako trampolína. Počítáno je 
i se zpevněnou plochou na míčové hry 
či jízdu na koloběžkách, pískovištěm, 
trvalkovým záhonem pod korunami 
stromů nebo s chodníkem sestaveným 

z různých přírodních materiálů. Nedíl-
nou součástí obou zahrad budou ptačí 
krmítka, budky a motýlí krmítka a další 
drobnosti. 

Úkolem této koncepce je vyvíjet 
dětskou fantazii, motoriku, orientaci 
a zodpovědnost. Zahrada je vytvoře-
na z jakoby „nehotových hraček a her-
ních prvků“, jejichž využití je tak pouze 
na dítěti a zcela originálním způsobem. 
Pohyb na zahradě není určen ani směro-
ván, herní prvky respektují platné normy 
a pravidla o bezpečnosti těchto zařízení. 
Hodnota celého díla je odhadnuta na cca 
2,9 mil. Kč, z toho 2,6 mil. Kč (90 %) bude 
hrazeno ze získané dotace od SFŽP.

Rákosníčkovou zahrádkou ale ještě 
připravované projekty nekončí. Zbýva-
jí ještě dva, na kterých jsme uplynulé 
dva roky pracovali a pracujeme: rekon-
strukce školní kuchyně a informačních 
technologií. O tom ale zase příště.

Jaroslav Klaška, starosta města

cí služby; Asociace pomáhající lidem 
s autismem APLA-JM. 

Kulaté stoly mají za cíl zprostředko-
vat komunikaci mezi obyvateli, stá-
vajícími nebo potenciálními uživateli 
služeb, jejich poskytovateli – organiza-
cemi a sdruženími, a jejich zadavateli, 
což jsou především obce a kraj. To je 

i podstatou komunitního plánování, 
které propojuje aktivitu občanů s roz-
hodováním na úřadech. 

Další kolo kulatých stolů se uskuteční 
na přelomu května a června 2014. O je-
jich konání budeme občany včas infor-
movat v městských médiích. Budeme 
velmi rádi, pokud se zúčastníte i aktivit 

v pracovních skupinách, které působí 
v každé spádové obci ORP Šlapanice 
a jejichž prostřednictvím máte mož-
nost ovlivňovat kvalitu a dostupnost 
sociálních služeb v našem regionu. Více 
informací naleznete na www.slapani-
ce.cz/odboru-socialnim/.

Za projektový tým Jan Šlancar
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Ze školství

HRAČKOVÝ DEN
Život v mateřské škole plyne den 

za dnem podle určitého řádu a podle 
předem stanovených pravidel. Dodržu-
jeme rytmický řád dne, který dává dě-
tem dostatek prostoru pro objevování 
nového, pro hru i pro volné pohybové 
aktivity. Pořádáme divadelní a hudební 
představení, navštěvujeme muzeum, 
organizujeme společné akce pro děti 
a rodiče. Ctíme tradice, které Mateř-
skou školu Zahrádka již léta prováze-
jí, a snažíme se vytvářet tradice nové, 
které by život školky obohatily. 

Jednou takovou „novější tradicí“ je 
u dětí velmi oblíbený HRAČKOVÝ DEN, 
kdy si děti z domu přinesou svoji nejmi-
lejší hračku. Již několik dnů předem si 
všímáme u chlapců i děvčátek těšení se 

na tento den. Za-
znamenáváme do-
mluvy a společné 
plánování na hry 
s přinesenými 
hračkami. Není to 
tak, že by byl v ma-
teřské škole hra-
ček nedostatek, to 
v žádném případě. 
Třídy jsou vybave-
ny dostatečně pro 
všechny druhy her – námětové, kon-
struktivní, pohybové, tvořivé apod. 
Ale domácí hračky mají svoje kouzlo 
a s nimi přichází toto kouzlo i do školky.

Až obdivuhodně trpělivě všichni 
v kroužku vyslechnou od svých kama-

rádů představování 
nejmilejší hračky. Rá-
zem dokážou i málo-
mluvné děti vyprávět, 
jak si s hračkou hrají 
a od koho ji dostaly, za-
pomínají na svoji ostý-
chavost a představují 
hračku svým vrstevní-
kům. Rázem si děti umí 
poklízet hračky na ur-
čené místo. Jak máv-

nutím kouzelného proutku se doposud 
neposední kluci umí domluvit, kdo bude 
první jezdit s půjčeným autem na dál-
kové ovládání,  a holčičky se pravidelně 
střídají v chování plačící panenky. A ješ-
tě před odchodem na procházku si spolu 
předem plánují, kterou hračku si přine-
sou příště. A tak se nejenom děti, ale 
i paní učitelky mohou těšit na další hrač-
kový den, který každá třída pravidelně 
zahrnuje do svého programu. A když 
náhodou někdo oblíbeného plyšáčka, 
panenku nebo autíčko zapomene, není 
to důvod ke smutku a slzičkám, protože 
všichni víme, že nás za nějaký čas čeká 
další kouzelný HRAČKOVÝ DEN.

Mateřská škola 
Zahrádka – Brněnská Pole

Naše škola 
První pololetí letošního školního roku 

máme za sebou. Bylo poznamenáno 
velkým očekáváním dlouho připravo-
vané rekonstrukce, která ovlivní výraz-
ným způsobem další budoucnost a roz-
voj školy. Prostředky, které škola pohltí, 
jsou obrovské, ale odpovídají všude 
v ČR deklarovaným tezím o významu 
a důležitosti investic do regionálního 
školství. Tímto osvíceným krokem do-
kazuje zdejší radnice zájem o kvalitní 
vzdělávání nastupující generace všech 
dětí ze Šlapanic a spádových oblastí. 
Kdo se upřímně zajímá o situaci ve ško-
le, porovná stav naší školy s podobný-
mi školami v Brně, sleduje např. repor-
táže v ČT nebo místních sdělovacích 
prostředcích či přímo webové stránky 
školy, vidí nezbytnost těchto kroků. 
Vedení školy zase usiluje o optimali-

zaci a propojení těchto kroků a hledá 
úsporná opatření, která dlouhodobě 
škole přinesou úspory v oblasti provoz-
ních nákladů, neboť projekty „Sanace 
a zajištění sesuvného tělesa ZŠ Šlapa-
nice“ a „Snížení energetické náročnosti 
ZŠ Šlapanice“ příběh nekončí. Jednou 
z priorit je i analýza a audit koncepce 
ICT, které jsou jedním z pilířů součas-
ného školství.

V této oblasti se nám podařilo:
• Výměnou antivirového řešení  a do-

koupením licencí na všechny počíta-
če ušetřit 23 000 Kč v ročních nákla-
dech za pravidelné aktualizace

• Vhodně zvolenou licenční politikou 
a vhodnou kombinací produktů do-
šlo k rozložení nákladů na dodatečné 
zakoupení licencí k programům (ne-
legálně nainstalované dříve) do více 

let a tím snížení dopadu na rozpočet 
školy.

• Výměnou mail serveru Kerio za Ice-
warp jsme schopni za stejnou roč-
ní částku získat lepší ochranu, kdy 
předchozí řešení neobsahovalo inte-
grovaný antivir a antispam.

• Postupně jsou do provozu nasazo-
vána aktivní opatření pro snížení do-
datečných provozních nákladů ICT 
techniky.

Sumář zlepšení za rok 2013:
• Bylo přistoupeno k důslednému vy-

máhání pohledávek. Dále u těchto 
pohledávek byly doúčtovány a jsou 
i vymáhány úroky z prodlení. 

• Po revizi nájemních smluv bylo při-
stoupeno k navýšení ceny pronájmu 
dle roční inflace.

Ze školství
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• Náklady na rekonstrukci počítačové 
učebny (nutné opravy) byly hrazeny 
z investičního fondu (tvořeného ze 
zisku předchozích let), ne z provoz-
ních prostředků běžného roku.

• Ceny za pronájem byly zkalkulová-
ny tak, aby hradily provozní náklady 
školy.

• Ceny za obědy ve školní jídelně ne-

byly již dva roky zvýšeny, i když došlo 
k nárůstu cen potravin.

• Byly prověřeny uzavřené smlouvy 
z hlediska ekonomické výhodnosti, 
na nové smlouvy byla vypsána výbě-
rová řízení.

• Bylo dokončeno označení majetku 
štítky s čárovými kódy.

• V součinnosti se zřizovatelem se nám 

podařilo uplatnit reklamace závad 
v pavilonu B.

• Inventarizace byla poprvé plně pro-
vedena snímačem čárového kódu 
(i když ho škola vlastní již 2 roky). 
Předpokládáme, že po prvním ná-
ročném roku dojde k značné časové 
úspoře.

Roman Skočovský, ředitel ZŠ

Volný čas

Volby ZO ČZS  Šlapanice
Letošní rok je v naší organizaci rokem volebním. Dne  

3. 2. 2014 se konala výroční schůze ZO ČZS Šlapanice.  
Novým předsedou pro období 2014–2019 byl zvolen Ing. Sta-
nislav Merta. 

Plán činnosti pro rok 2014
ZO ČZS ve Šlapanicích se v letošním roce bude zaměřovat 

zejména na doplnění odborných znalostí především formou 
přednášek na členských schůzích, organizováním odborných 
zájezdů, přípravou výstav květin (kaktusů, bonsají, chryzan-
tém), ovoce a zeleniny z našich zahrad a domovů. 

Na přednáškách, zájezdech i výstavách  je možné  získat 
mnoho odborných informací, je možné si vyměnit pěstitel-
ské dovednosti a zkušenosti.

Odborné přednášky (vždy v 18 h v orlovně)
3. 3. 2014,  Skalničky v přírodě a na zahradě       

přednáší:  Ing. Petr Hanzelka 
7. 4. 2014, Využití planých rostlin v kuchyni       

přednáší: Ing. Helena Vlašínová, Ph.D.

5. 5. 2014, Biologická ochrana na zahrádce        
přednáší:  Ing. Martin Bagár, Ph.D.

2. 6. 2014, Choroby a škůdci ovocných dřevin   
přednáší:  Ing. Petr Ackerman, CSc.

1. 9. 2014, Včely, včelaři a včelí produkty            
přednáší:  Antonín Pavlíček 

Zájezdy 
 7. 6. 2014, Praha-Troja, botanická zahrada, zámek
20. 9. 2014, Bratislava, historické centrum 

Výstavy
16. 8. – 17. 8. 2014, Letní výstava u příležitosti Šlapanických 

slavností (sběr exponátů v pátek 15. 8. v 15 hod.)
25. – 26. 10. 2014, Podzimní výstava Barvy podzimu   

(sběr exponátů v pátek 23. 10. v 15 hod.)
Budeme velice rádi, pokud přinesete své výpěstky a podě-

líte se o radost z vašich zahrad s námi a ostatními občany 
a přáteli zahrádkářů.

Ostatní kulturní akce  
ZO ČZS pořádá každoročně tradiční Věneček. Informace 

o Věnečku 2014 byla uveřejněna v minulém čísle zpravodaje. 
Těšíme se na setkání  s vámi  na dalším plánovaném Věnečku  
17. 1. 2015. 

Různé
Základní organizace pořádá pravidelné měsíční členské 

schůze v prostorách orlovny a činnost je vždy rekapitulována 
na výroční členské schůzi. Pro zájemce bude zajištěna mož-
nost nákupu hnojiva a sadby jahodníku. Informace o činnosti 
naší organizace můžete sledovat ve vývěsní skříňce, která 
je umístěna na budově školy, a také na webových stránkách 
na adrese www.zahradkari.cz/zo/slapanice.

Budete-li mít zájem, rádi vás přivítáme v naší členské zá-
kladně. Obzvláště nás potěší zájem mladší generace.

Za výbor ZO ČZS Šlapanice, 
Marta Fišerová

ZAHRÁDKÁŘI INFORMUJÍ…    

Nabízím k prodeji 2+kk v novostavbě, ul. BRNĚNSKÁ 
POLE. Byt je bezbariérový, slunný, západně oriento-
vaný. Celková plocha 42m2 + 74,4m2 zahrada s pergo-
lou + 24,1m2 garáž. 
Tel.: 775 674 544

Volný čas
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Kynologický klub Šlapanice v roce 2013
V příspěvcích jarního Šlapanického 

zpravodaje se vždy setkáváme s potě-
šitelnou bilancí úspěchů a splněných 
cílů sportovních a zájmových organiza-
cí působících v našem městě, protože 
každý se rád ohlédne za výsledky svého 
celoročního úsilí věnovaného jakékoli  
smysluplné činnosti. Dovolte tedy, aby 
si na tomto místě připomněli loňské 
úspěchy také členové kynologického 
klubu (KK) – a skromně si „načechrali 
srst“ i jejich čtyřnozí svěřenci.

Každou sobotu a za každého poča-
sí se v Hliníku při sportovním výcviku 
scházeli psovodi různých pokročilostí 
(ať už kurzisté se štěňaty a mladými 
psy, nebo stálí členové KK, kteří se 
po zvládnutí nejzákladnější poslušnos-
ti psa už většinou věnují náročnějšímu 
výcviku) a ve vedení těchto mnohdy 
velmi početných skupin se střídalo 
celkem 9 výcvikářů. Pokročilí členové 
klubu se nezalekli úkolů a nástrah ky-
nologických zkoušek konaných rovněž 
na našem „cvičáku“ v jarních a podzim-
ních měsících, kdy celkem 11 psovo-
dů získalo ostruhy alespoň v jedné ze 
zkoušek podle národních nebo meziná-
rodních zkušebních řádů (IPO).

Největším rekordmanem KK ve sbě-
ru titulů a ocenění za náročný výcvik 
poslušnosti, sportovních obran a sto-
pování byla v roce 2013 dvojice Han-
ka Musilová a její velký knírač Carbon 
Bright, který – zcela ve shodě se svým 
anglickým jménem – září všude, kde se 
objeví. Výčet jejich úspěchů je úctyhod-
ný, jmenujme snad jen dva výběrové 

závody Moravsko-
slezského kynologic-
kého svazu dle IPO3 
s 2. a 4. místem, s tra-
dičně nejlepší obra-
nou a titulem CACT, 
vítězství na Mistrov-
ství ČR kníračů (rov-
něž nejlepší obrana 
a CACT), to vše ko-
runováno umístěním 
na 15. místě v jednot-
livcích a 3. místem 
v družstvech na Mist-
rovství světa kníračů. 
Další na hvězdném nebi našeho KK jsou 
Hanka Vymazalová a její fenka chod-
ského psa Cessy, které kromě úspěchu 
ve zkouškách a vynikajícího umístění 
na menších závodech získaly 2. mís-
to na Mistrovství republiky ve výkonu 
chodského psa s oceněním za nejlepší 
poslušnost. Potěšilo i 8. místo z Mist-
rovství republiky erdelteriérů dle IPO2, 
které vybojovali Pavel Šale s Amirem.

S ukázkami sportovního výcviku se 
mohli šlapaničtí občané setkat na ak-
cích, jako je například „Hasičina“ v měst-
ském parku nebo každoroční Den dětí 
v Hliníku (zde jsme mohli být svědky 
i poněkud netradičního „synchronizova-
ného“ cvičení s hudbou). Kdo tuto akci 
někdy se svými dětmi navštívil, jistě ne-
přehlédl ani vystoupení šlapanické sku-
piny agility. Agility je sportovní odvětví, 
ve kterém jde o to, že pes zdolává v co 
nejrychlejším tempu parkur sestavený 
z nejrůznějších překážek, zatímco pso-
vod jej naviguje pomocí povelů a posuň-
ků bez fyzického kontaktu. 

Během roku 2013 získaly členky KK 
mnoho vítězství nebo cenných umís-
tění na stupních vítězů při agi-
lity závodech i zkouškách, např. 
v kategorii A2 Veronika Kube-
šová s kříženkou Jessie a Lucka 
Velanová s foxteriérkou Korčou, 
v kategorii A3 Jana Mikušková 
s pyrenejským ovčákem Dyki-
nem a hlavně Klára Votrubcová 
s papilonem Lexim, kteří mimo 
jiné reprezentovali ČR na čer-
vencovém European Openu 
v belgickém Neeroeterenu.

Aktivity členů se neomezují pouze 
na odvětví, která mají široké zázemí 
v našem KK, ale můžeme mezi námi 
najít kynologické záchranáře, caniste-
rapeuty, jedince se zkušenostmi z lo-
veckého výcviku, obedience a dalších 
sportů.

Alena Mikušková

Pozvání na Šlapanický 
dogtrekking 

Kynologický klub Šlapanice srdečně 
zve všechny sportovce, pejskaře, běžce, 
chodce, turisty, cestovatele, romantiky, 
milovníky přírody, tedy všechny zdatné 
i méně zdatné příznivce pohybu na čer-
stvém vzduchu k účasti na každoročně 

Volný čas
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HLEDÁME 
NOVÉ STÁRKY
pro Šlapanické  

slavnosti 2014
Náš tým stárků hledá mezi sebe 
nové tváře!
•  Jsi starší 18 let?
•  Jsi svobodná/svobodný?
•  Chceš se prezentovat 
 v lidovém kroji?
• Zvládáš základy 
 společenských tanců?
•  Nebojíš se práce a kolektivu?
•  Chceš se naučit 
 něčemu novému?
•  Jsi ochotna/ochoten tomu věno- 
 vat část svého volného času?
Pak je to nabídka právě pro Tebe!
Hlaste se a o podrobnější 
informace si pište na 
starosta@hasici-slapanice.cz

pořádané dogtrekkingové akci Šlapa-
nický vlk Moravským krasem, která se 
uskuteční ve dnech 10.–13. 4. 2014. 

Dogtrekking je orientační pochod se 
psem, při němž dvojice člověk a pes 
na vodítku absolvuje stanovenou trať 
v určeném časovém limitu. Na webu 
KK se sice dočtete, že dogtrekking je 
„…extrémní vytrvalostní sport…“, ale 
nenechte se touto informací odradit. 
Můžete se se svým pejskem samozřej-
mě zúčastnit hlavního závodu – LONG 
na 82 km, v doprovodném programu 
jsou však připraveny i kratší trasy MID 
(42 km) a SHORT (25 km), které mohou 
absolvovat i závodníci bez psů a jsou 
otevřené všem, kdo se chtějí zdravě 
hýbat, ať už svoji účast pojmou akčně, 

či zcela pohodově v rámci velkorysého 
časového limitu. Veškeré informace 
o trasách, přihlašování, případné po-
vinné výbavě, pre-
zenci a veterinární 
přejímce psů, časech 
startu apod. najdete 
na stránce dogtrek- 
kingu: http://slapanic-
ky-vlk.dogtrekking.
info/. 

Těšíme se na vás 
druhý dubnový ví-
kend v „Hliníku“ a vě-
říme, že letos s námi 
počasí nebude žerto-
vat stejným způso-
bem jako v loňském 

roce, kdy nečekaná bohatá sněhová 
nadílka připravila závod skutečně ex-
trémní. Zkuste zahodit starosti, vez-

měte s sebou pejsky, 
partnery, kamarády, 
starší děti a pojďte 
obdivovat probouze-
jící se přírodu a dosud 
nepoznaná krásná 
místa v okolí vašeho 
bydliště, nasát kama-
rádskou atmosféru 
závodu a ochutnat 
věhlasné speciality 
naší „cvičákovské“ 
kantýny.

 Alena Mikušková
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Vážení čtenáři, v letošním roce připo-
míná Hasičský sbor Šlapanice půlkulaté 
výročí – 125 let od svého založení. Ne-
plánujeme však žádné velké oslavy jako  
v roce 2009 při 120. výročí. Letos si naro-
zeniny připomeneme zejména jubilejním 
5. ročníkem celodenní akce s názvem 
HASIČINA NEJEN DŘINA, která se usku-
teční v sobotu 7. 6. 2014 v městském par-
ku na Riegrově ulici. Program bude letos 
ještě více zaměřen na hasičskou temati-
ku a nebudou chybět atraktivní ukázky. 
Tímto vás všechny co nejsrdečněji zve-
me. Přípravy jsou už v plném proudu. 
Jinak v průběhu roku máme tradičně při-
pravený snad už klasický program akcí, 
o kterých vás pravidelně informujeme 
prostřednictvím městských médií, pla-
kátovacích ploch a samozřejmě stránek 
www.hasici-slapanice.cz, kde jsou vždy 
nejaktuálnější informace.

Ani zásahová jednotka nezahálí a bě-
hem roku plní svůj pravidelný plán od-
borné přípravy a výcviku. 

Nemůžeme opomenout ani oddíl 
mládeže, který se účastní soutěží, 
jezdí na výlety i letní tábor. Rádi by-
chom jej doplnili o nové členy, takže 
mezi sebou uvítáme děti od 6 let, kte-
ré mají zájem se něčemu přiučit a po-

znat něco nejen z hasičského řemesla.
A protože náš kalendář je každoroč-

ně nabitý mnoha akcemi, přinášíme 
několik fotografií z činnosti v roce 2013.

www.hasici-slapanice.cz.
Michal Velan

CO JSTE HASIČI... 

Asistence při cyklistic. závodě ve Viničných Šumicích, 8. 6. 2013

Praktický výcvik v Ponětovicích, 19. 5. 2013

Karneval na přivítání léta, 22. 6. 2013

Poslední schůzka mládeže před prázdninami, 27. 6. 2013

Pravidelné školení strojníků a velitelů v Brně, 19. 10. 2013

Volný čas
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Městská knihovna Šlapanice 
doporučuje čtenářům několik z nově nakoupených knih

PRO DOSPĚLÉ:
Autor; Název knihy; Žánr:

Hrůzová, Barbora; Dlouhé stíny; 
Beletrie – psychologický román pro 
ženy

Rozvedená veterinářka Eva žije  
v malém domku tichým a trochu osamě-
lým životem jen s fenkou Bony. Ošklivé  
a smutné zážitky z minulosti zamkla do 
pomyslné černé skříňky svojí duše a chce 
je tam ponechat navždy. Poklid a všední 
dny jí však změní vyděračský e-mail od 
neznámého mladíka a od té chvíle je její 
život jakoby obrácený naruby. Eva začne 
pátrat po tragických událostech dvacet 
let starých a musí si i sama v sobě ujasnit 
priority a vztahy k ostatním lidem. S po-
mocí přítele Matěje Eva staré tajemství 
odhalí, a i když je nakonec všechno tro-
chu jinak, dosáhne konečně klidu a smí-
ření. Příběhy léčených zvířat jsou skuteč-
né zážitky z veterinární ordinace.

Mankell, Henning; Než přijde mráz; 
Beletrie – detektivní román, thriller

Jednoho srpnového večera roku 2001 
zavolá na policejní stanici v Ystadu člo-
věk, který údajně viděl na jezeře Marebo 
hejno hořících labutí. Kurt Wallander se 
k jezeru vydá, aby zjistil, co se tam stalo. 
Bere s sebou i dceru Lindu, která právě 
dokončila policejní akademii ve Stock-
holmu a má nastoupit k ystadskému 
policejnímu sboru. U jezera žádné stopy 
nenajdou, ale za pár dní udeří zvířecí sa-
dista znovu a brzy začnou mizet i lidé.

Pawlowská, Halina; Pravda o mém 
muži; Beletrie – román o manželství, 
vyprávění

Pravda o mém muži je hořkosladké vy-
právění o jednom životě a manželském 
soužití. Halina Pawlowská se rozhodla 
odpovědět na mnoho všetečných otázek 
svých čtenářek. Román Pravda o mém 
muži je rozverný i smutný, plný smíchu 
i zamyšlení. Je jako život sám z pohledu 
laskavého humoru Haliny Pawlowské. 
Na jaké otázky vám odpoví? Jak jste se 
seznámila s vaším mužem? Co na něm 
nejvíc nesnášíte? Co na něm máte nej-
radši? Prožili jste nějakou manželskou 
krizi? Máte recept na šťastné manžel-

ství? Co je to vlastně láska? „Milé čtenář-
ky, takhle zněly nejčastější otázky, které 
jsem dostávala na svých představeních 
od svých divaček, na internetu i v mai-
lech. Takhle se mne ptali redaktoři a ně-
kdy i kolegové. A já se konečně rozhodla 
odpovědět. Napsala jsem proto román 
Pravda o mém muži. Je to příběh mého 
manželství. A začala jsem ho psát, když 
jsem byla nejvíc smutná, abych si vyba-
vila, jak jsem byla veselá. Jak jsem milo-
vala a jak jsem byla milovaná. Doufám 
moc, že i vy se při čtení budete trošku 
smát, trošku plakat, a možná, že svého 
muže pohladíte a řeknete mu: „Bože! Já 
jsem tak šťastná, že tě mám!“

Junek, Václav; 13. komnaty herců 
gigantů; Naučná – divadlo, film

Není malých a velkých rolí, jsou jen 
malí a velcí herci, kteří je hrají. Přitom 
mnozí takoví jsou velcí nejen duchem, 
nýbrž také po těle. Kniha „13. komna-
ty herců gigantů“ se věnuje právě jim. 
Autor v této knize představuje poměrně 
rozsáhlou galerii umělců, nápadných už 
na první pohled vlastní fyzickou konsti-
tucí, s respektem a s úctou ke každému 
z nich. Čtenář se dozví, jak se právě tito 
giganti vyrovnávali nejen se svým „han-
dicapem“, nýbrž také s nástrahami „tři-
náctých komnat“. Také oni jimi přirozeně 
trpěli, a mnozí z  nich trpí dodnes. Pub-
likace představuje reprezentativní ko-
lekci herců a hereček, již vesměs ani přes 
svou přirozenou impozantnost neztratili 
pranic z vlastní graciéznosti, talentu ani 
předností ducha. To vše v oblouku, širo-
ce vyklenutém od 20. století až po naše  
časy. Jde o osobnosti, které jsou českému 
divákovi blízké, jež si oblíbil a jimž třeba 
i prostřednictvím tohoto vyprávění mož-
ná  poprvé správně porozumí. V knize 
jsou zaznamenáni i méně známí herci, 
kteří minimálně mají zaděláno, aby se za 
nějaký čas také stali  giganty.

Šicková, Jaroslava; Základy artete-
rapie; Naučná – lékařství, psychologie

Určeno studentům oborů výtvarná vý-
chova, arteterapie, speciální výtvarná 
výchova, psychologie a dále rodičům, 
vychovatelům a odborníkům ve školství 
nebo zdravotnictví, kteří pracují s dětmi, 

mládeží a dospělými se speciálními pro-
blémy.

Vackovi, Monika a Jiří; Madagaskar 
náš osudový; Naučná – cestopis, cyk-
loturistika

Dvě nezapomenutelné cesty, které dě-
lily skoro přesně tři roky, podnikli Monika 
a Jirka Vackovi na tento unikátní ostrov 
v Indickém oceánu nedaleko afrického 
kontinentu. Při první návštěvě se téměř 
neznali a při druhé se naopak na ostrov 
vrátili již jako manželé. První poznání 
bylo s batůžky na zádech, druhé na je-
jich oblíbených kolech. Poznali jak zná-
má turistická místa a národní parky, tak 
odlehlé oblasti, kam turista málokdy 
zavítá, vyzkoušeli snad všechny možné 
způsoby dopravy po ostrově a setkali se 
s mnoha příjemnými Malgaši.

PRO MLÁDEŽ:
Brezina, Thomas; Kouzelný hrad. 

Dračí pohár; Beletrie mládež – histo-
rický příběh

Na kouzelném hradě se pořád něco 
děje. Obvykle v tom mají prsty děti hrad-
ního pána, zvláště Lancelino a jeho mlad-
ší bratr Max, který si navíc občas vypomá-
há čarováním. Teď by rádi nechali zmizet 
otravného bratrance. Kouzlo se ale nepo-
daří a najednou jsou všichni dospělí pryč! 
Podaří se Lancelinovi a Maxovi zachránit 
hrad a cenný pohár s dračí krví před zrád-
ným rytířem Dragomírem?

Kahoun, Jiří; Knížkový pejsek; Be-
letrie mládež – příběhy o zvířatech

Krátké příběhy pro nejmenší čtenáře, 
vyprávěné Knížkovým pejskem, kte-
rý spolu s babičkou a kočičkami bydlí  
v domečku z převrácené knížky. Přichá-
zí krutá zima a u domečku se objevují 
další potřebná zvířátka, celá promrzlá 
a vyhladovělá – myška, kohout, havrá-
nek, zajíček a ježeček. Laskavá babička 
jim všem poskytne přístřeší. Tahle veselá 
společnost stráví v chaloupce celou zimu 
a musí se poprat s různými obtížemi – 
postarat se o nemocnou babičku, uvařit 
si jídlo tak, aby chutnalo všem, či třeba 
jen zvládnout jízdu na sáňkách. Zvířátka 
všechno zvládnou, a když nastane ko-
nečně jaro, rozletí se zase do světa. Je-

Z kultury

Z kultury
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jich zimní příhody však zůstanou navždy 
zapsány v babiččině knížce.

Řeháčková, Věra; Sářin příběh; Be-
letrie mládež – román pro dívky

V patnácti prožívá Sára nejen první 
lásku, ale i roztržky doma. Žije s mat-
kou a babičkou. Otec před deseti lety 
odjel na sraz bývalých spolužáků, od té 
doby je nezvěstný. Sáru tátovo záhadné 
zmizení zajímá už jen proto, že doma se  
o něm nesmí mluvit. Dávno v ní klíčí tou-
ha vydat se po otcových stopách. Jedno-
ho dne, kdy se rozchází se svým klukem, 
se opravdu vydá po otci pátrat na vlast-
ní pěst. Sára cestuje do rakouských Alp. 
Sbírá střípky z tátova života a skládá je 
jako mozaiku. Jako naschvál se do jejího 
pátrání připlete kluk Oliver. Sára se do 
něj zamiluje. Odjíždí s Oliverem do jed-
né ze spolkových rakouských zemí. Její 
zbrklý odjezd není až tak náhodný, jak 
by se čtenáři mohlo zdát. Sáru strhne vír 
událostí, o němž se jí ani nesnilo. Svým 
objevením zamotá hlavu mnoha lidem. 
Napínavý, téměř detektivní příběh bu-
dete číst jedním dechem a jistě mi dáte 
za pravdu, že umíněnost, s níž jednala 
Sára, se mnohdy vyplácí.

Valiente, Francisca; Hledej faraony 
a mumie; Naučná mládež – historie, 
panovníci

V této knize se děti dozvědí spoustu 
zajímavostí o faraonech a mumiích. Ale 
nejen to. Ke každé kapitole patří obrá-
zek, na nějž se zatoulalo několik zvířat 
nebo předmětů, které tam nepatří. Tím 
se získávání informací stává zábavou.

Rádi bychom čtenáře upozornili, že 
při návštěvě knihovny mohou být uve-
dené knihy z tohoto seznamu zrovna 
půjčené (mezi zařazením knihy do ka-
talogu a vydáním zpravodaje je jistá 
prodleva). Zájemci si ale mohou který-
koliv titul zarezervovat, takže o knihu 
určitě nepřijdou.

Kompletní seznamy nových knih na-
jdete jako vždy v on-line katalogu na 
webových stránkách knihovny: www.
naseknihovna.cz/slapanice  (katalog 
http://knihovna.slapanice.cz), nebo na 
webových stránkách města Šlapanice: 
www.slapanice.cz  pod odkazem „Or-
ganizace ve městě“ a dále „Městská 
knihovna“. 

Rostislav Faber, knihovna

Z kultury
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Město Šlapanice Vás srdečně zve
na hudební podvečer

„MELODIE STÁLE ZELENÉ“
hraje: DUO Guldan & Pospíšil

ve čtvrtek 24. dubna v 17 hodin

RESTAURACE ŽURÁŇ
Čechova 1, Šlapanice

Přijďte si poslechnout, zazpívat
nebo i zatančit písně, které neodvál čas

Vstup volný

ÚŘAD OBLASTNÍHO SPOLKU 
ČČK BRNO-MĚSTO

OZDRAVNÉ ZAHRANIČNÍ POBYTY

Řecko – ostrov Thassos, letovisko Limenaria
30. 6. pondělí – 16. 7. středa 2014 (17 dní, 14 nocí)

Typické řecké letovisko LIMENARIA leží na jihu ostrova. 
Ubytování je zajištěno v klidné části městečka – ve vilkách 

uprostřed zeleně, blízko pláže. 

Věk: 7–18 let, mladší v doprovodu rodičů
Cena: 12 650,– Kč

V ceně: doprava autobusem s klimatizací, ubytování 
ve 2-3lůžkových apartmánech se soc. zařízením 

a s balkonem, strava zajištěna v restauraci, plná penze 
+ pitný režim, přítomnost lékaře, zajištěn zdravotní 

a pedagogický dozor

Informace a přihlášky k vyzvednutí:
Český červený kříž Brno-město, Křenová 66, Brno

Tel.: 549 241 992, 603 492 428
e-mail: cck@cck-brno.cz
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Výstava DÍTĚ, DĚTSTVÍ, 
MATEŘSTVÍ                   

Dětem a jejich výchově je dnes vě-
nována velká pozornost. Víte ale, jak 
se žilo dětem a jejich matkám před 
sto až sto padesáti lety? Tomuto té-
matu je věnována nová výstava ve 
šlapanickém muzeu. Dozvíte se zde 
mnoho zajímavého např. o babictví, 
počátcích mateřských škol, o lékař-
ské a institucionální péči, o dětské 
módě i dobové nabídce nejrůznějšího 
vybavení pro děti. Na výstavě budou 
k vidění například staré hračky, hry, 
kočárky, dětské oblečení, půvabné 
staré fotografie a mnoho dalších za-
jímavých artefaktů.

V neděli 11. května, na Den matek, 
bude výstava slavnostně otevřena 
vernisáží, na kterou jste tímto srdeč-
ně zváni! 

Výstava je připravená ve spolupráci 
se Středočeským muzeem v Rozto-
kách u Prahy. 

Muzeum ve Šlapanicích je otevřeno 
od středy do neděle od 13 do 17 ho-
din, pro objednané skupiny i mimo 

tuto dobu. Pro školy jsou k výstavě 
připraveny doprovodné programy. 
Více na www.muzeumbrnenska.cz.

POMOZTE NÁM 
ZAVZPOMÍNAT 
NA HISTORII ŠLAPANIC!

V roce 2014 uplyne 80 let od zalo-
žení šlapanického muzea. Výstava 
A léta běží…, která bude otevřena 
koncem června, chce připomenout 
uplynulých 80 let nejen v životě mu-
zea, ale také v životě města Šlapanice  
a jeho občanů. Pomozte nám zavzpo-
mínat na historii vašeho města! 

Máte doma unikátní fotografie či 
jiné materiály dokumentující historii 
Šlapanic v období 1934–2014? Vzpo-
mínáte si, co se ve městě dělo v pa-
desátých letech, roce 1968 nebo tře-
ba v období sametové revoluce? Víte 
o zajímavé události, na kterou se už 
zapomnělo? Ozvěte se nám, prosím! 
Kontakt na autory výstavy: 
Martina Krajíčková, Muzeum ve Šla-
panicích, tel. 544 228 029, 
m.krajickova@muzeumbrnenska.cz, 
osobně pondělí–pátek  8–15 h.
Josef Kopecký, 
kopecky@slapanice.cz. 

Těšíme se, že naše výstava bude 
také vaší výstavou!

Foto ze sbírky Muzea ve Šlapanicích

Z historie

V minulém čísle Šlapanického zpra-
vodaje byla v článku ředitele spo-
lečnosti KORDIS JMK, a. s., Jiřího 
Horského „Rok 2014 je rokem výročí 
veřejné dopravy“ krátká zmínka také 
o trolejbusové lince do našeho měs-
ta.  Pojďme ale nahlédnout podrob-
něji do dobových materiálů, jak tuto 
událost zaznamenal tisk, kronika 
města, fotografové a amatérský fil-
mový snímek. A také jak tato událost 
poznamenala životy obyvatel tehdej-
šího městyse.

O několik let dříve, a sice 30. červ-
na 1949, byla jako první u Dopravního 
podniku města Brna zavedena trolej-
busová linka č. 21 Brno-hlavní nádraží 
‒ Slatina-škola. Otáčela se u kapličky 
na Přemyslově náměstí, kde šlapa-

ničtí občané přesedali na autobusy 
dopravního podniku, které je dopra-
vovaly do Šlapanic. (V témže roce při-
byly v Brně ještě další dvě trolejbuso-
vé linky, č. 22 do Králova Pole a č. 23 
do Tuřan.) Po pěti letech tohoto pře-
stupného provozu bylo rozhodnuto 
o prodloužení linky až do našeho měs-
ta. Jestli byl rok 1954 vybrán zcela ná-
hodně, nebo šlo o promyšlenou před-
volební akci, se můžeme jen domýšlet. 
Každopádně se ale v uvedeném roce 
konaly volby do místních, okresních 
a krajských národních výborů a listo-
padové volby do parlamentu. Podmín-
kou prodloužení trolejbusové linky ov-
šem byla pomoc občanů, a když na jaře 
tehdejší  MNV, jemuž předsedal Jan 
Staněk, vyzval občany k brigádnické 

akci na hloubení výkopů pro stožáry 
trolejového vedení, nebylo zapotřebí 
ani velkého přesvědčování. S vědo-
mím, že tuto manuální práci vykoná-
vají vlastně sami pro sebe, byly jámy 
doslova v několika dnech vykopány. 
Kronikář Julius Müller zapsal: „V jar-
ních měsících jest velmi rušno na naší 
hlavní dopravní tepně, silnici z Brna 
do Šlapanic. Staví se trolejbusová drá-
ha, která nám přiblíží Brno a usnadní 
v každé době pohodlnou dopravu do za-
městnání i za zábavou. Naši občané 
velmi obětavě a s radostí pomáhají při 
stavbě stožárů. Závazky na vykopání 
jam pro tyto stožáry byly splněny v re-
kordně krátkém čase…“ A skutečně se 
během dubna 1954 změnil vzhled sil-
nice mezi Šlapanicemi a Slatinou k ne-

TROLEJBUS  SLAVÍ  ŠEDESÁTINY

Z MUZEA
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poznání, dostal neobvyklou, zato však 
užitečnou podobu.

Přiblížil se den slavnostního zahá-
jení nové trolejbusové linky a dej-
me slovo opět kronikáři Müllerovi:  
„…a dílo je ukončeno do svátku pra-
cujících 1. května 1954. Slavnostně, 
za veliké účasti občanů a představitelů 
veřejného života, přijíždí do Šlapanic 
první ověnčený trolejbus. Bylo to prá-
vě v 15 hodin. Naši občané odpracova-
li při stavbě trolejbusové trati celkem  
6 235 hodin.“ Podle pamětníků jezdily 
toho dne až do večera trolejbusy mezi 
Brnem a Šlapanicemi zdarma a jak je 
vidět na krátkém 8mm filmu, který 
natočil Alois Zeman, shromáždilo se 
na původní konečné stanici linky číslo 
21, která byla na křižovatce ulic Br-
něnské a Riegrovy u sv. Trojice, velké 
množství občanů. K slavnostní atmo-
sféře hrála Hamrova dechová hudba 
a u řečnického pultu se kromě tehdej-
šího předsedy MNV vystřídalo několik 
dnes již neznámých tváří. Písemné 
svědectví pouze sděluje, že zástupce 
dopravního podniku poděkoval všem 
šlapanickým občanům, kteří se podíle-
li na stavbě trati. Ve filmu je také vidět 
slavnostně ozdobený stožár na sušení 
hadic před starou hasičskou zbrojni-
cí. Dominují na něm vlajky Česko-
slovenska a Sovětského svazu a také 
pěticípá hvězda se srpem a kladivem. 
Pochopitelně že nechybí obrazy Gott-

walda a Stalina a také jejich nástupců 
Zápotockého a Bulganina. (Nikolaj 
Alexandrovič Bulganin byl jedním 
z adeptů na prvního muže SSSR, mís-
to něhož byl ale nakonec zvolen Nikita  
Chruščov). Pochopitelně zde nechybí 
ani předvolební heslo: „Kupředu za ví-
tězství Národní fronty“. Jízdní tarif 
v té době činil 60 haléřů pro dospělé  
a 30 haléřů pro děti.

Tak jak běžela další léta, změnila se 
i trať, číselné označení trolejbusů, po-
čet linek a pochopitelně i ceny jízdné-
ho. Původní trať centrem Slatiny, ulicí 
Tilhonovou přes Přemyslovo náměstí, 
byla časem odkloněna Řípskou ulicí 
a původní konečná stanice ve Šlapa-
nicích u Trojice byla v roce 1975 z dů-

vodu regulace potoka dočasně přelo-
žena na Kalvodovu ulici, kde zůstala 
dodnes. Psal se rok 1962, kdy z vozů 
postupně zmizeli průvodčí a lístky se 
začaly prodávat u řidiče. Od roku 1977 
se pak jízdenky začaly nově prodávat 
v předprodeji a po nástupu do vozu se 
označovaly ve strojcích u všech dveří 
proštípnutím. Ke dvacátému výročí 
zřízení linky v roce 1974 napsal teh-
dejší Směr: „Podle jízdního řádu jezdí 
ze Šlapanic do Brna za den trolejbus 
201x tam a zpět a přepraví 3‒3,5 tisíce 
občanů za 24 hodin.“ V roce 1989, kdy 
se slavilo 35. výročí linky, byly zve-
řejněny následující údaje: „Trať linky  
č. 131 má délku 9,602 km, na lince je  
17 zastávek, průměrná cestovní rychlost 
23,73 km/hod. V době špičky je na trati 
13‒14 vozů jezdících ve 4‒5minutových 
intervalech, v sedle dopoledne zůstá-
vají na trati 4 vozy jezdící v 15minuto-
vých intervalech.“ Cena základní jíz-
denky byla v roce 1967 zvýšena ze 60 
haléřů na 1,‒ Kč, ale byla už na rozdíl 
od její předchůdkyně nepřestupní. 
(Na tu šedesátihaléřovou se podle 
pamětníků dalo zajet až na Brněn-
skou přehradu). Tento korunový tarif 
se udržel až do poloviny roku 1991, 
kdy byla základní jízdenka zvýšena na  
4,‒ Kč.  Jak šla další léta a stále více se 
rozmáhala osobní automobilová do-
prava, zmenšoval se počet spojů, ale 
zvyšoval se tarif.  Trolejbus ale Šlapa-
nicím celých šedesát roků zůstal a je 
s nimi neodmyslitelně spojen. Vždyť 
kdo z nás by si alespoň občas nezajel  
„šífem“ do Brna.

         
              Josef Kopecký

Z historie
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NEJEN MIZEJÍCÍ ŠLAPANICE
„Projděte se (...) po místech, kde si 

starší z nás připomenou svoje mládí...“ 
– čtu v kalendáři pro r. 2014. Nostalgic-
ké věty podobně upoutají zrak i čtenářů 
kobylnických, jejichž kalendář má stej-
ný námět. A mezi těmi dvěma sídlišti 
bylo dějiště dětských her, lásek, zaklá-
dání klubů, dobrodružství... O poně-
tovické louky i povodí Zlatého potoka 
jsme se dělili.

Počínaje snímkem dívenek sedících 
nad splavem z r. 1962 nacházely se 
zaniklé přírodní útvary na trase vod-
ního náhonu do kobylnického mlýna. 
Spirálovitě se stáčející vrbu možná 
pamatují zdejší kobylničtí rodáci, 
jimž někdy věnuji příspěvek. Do spla-
vu před mýma očima skočil J. H. (poz-
ději řidič MHD). Opodál „studánka“ 
– ze zabetonované trubky tekoucím 

pramínkem mnozí bez 
obav hasili žízeň. Foto-
grafické siluety vrb vyvo-
lávají představu trosek. 
Tyto už nestojí, ale zdra-
vější vegetují dodnes,  
a jak se dovídám, kolem 
nich běhali dnešní deva-
desátníci. Motiv čtvrtý 
ze 70. let 20. stol. (též 
dva předchozí) je místo 
ohybu potoka ke mlý-
nu. Stará jabloň (pařez)  
s oválnými, lehce trpkými 
plody, vámi pojmenova-
né „bismarcky“. Dnes se 
s nimi už nesetkáme. Za 
zády fotografujícího rostl 
keř, jenž býval v pozdním 
létě obsypán praskajícími 
měchýřky, říkali jste jim 
„luskačky“. Místo bylo 
svědkem i her na schová-
vanou a na četníky a na 
zloděje; svědkem prvních 

kuřáckých pokusů. Pamatujete ty le-
gendární partyzánky za 1,60 Kčs? Ko-
ryto je dnes ve stejné rovině s okolní 
půdou a lze sotva věřit, že jsem tam 
sám nejednou bruslil. 

Vše zmizelo beze stopy. Dalších 
slov netřeba; ti, jichž se to týká, si 
mohou příspěvek doplnit vlastními 
vzpomínkami, z nichž jsou mnohé 
nezapomenutelné. 

Text a foto Petr Bílek

21Z historie
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SouvislostiPočasí: Letos prakticky bez zimy 
Nepravděpodobné se nakonec sta-

lo skutečností. Charakter povětrnos-
ti z konce roku 2013 pokračoval až 
do jara a žádná skutečná zima již ne-
přišla. Snad až na jednu krátkou výjim-
ku, podobně jako v prosinci. 

Zdejší počasí bylo fádní; na synop-
tických mapách však bylo zajímavé 
sledovat dramatický souboj tlakových 
níží nad Atlantikem s ruskou tlakovou 
výší. Výsledek byl pokaždé stejný: ne-
rozhodný. Od Atlantského oceánu při-
cházela jedna tlaková níže za druhou, 
vždy se však zastavila nad britskými 
ostrovy a nad evropskou pevninu ni-
kdy nepostoupila. Mohutná ruská tla-
ková výše se několikrát zformovala, 
vždy pohotová převzít vládu nad Ev-
ropou. Běžně bývá stabilní po mnoho 
dní, letos se pokaždé záhadně rozpa-
dla. Střední Evropa tak konstantně zů-
stávala na „území nikoho“. 

A odtud to fádní počasí: v první led-
nové dekádě vesměs zataženo s ml-
hami a mrholením, případně slabým 
deštěm a teplotami kolem +5 °C. Vel-
mi podobně i v dekádě další; pouze 
za ranních vyjasnění přibyly mrazíky 
kolem –5 °C. 

Na rozhraní II. a III. dekády se vy-
skytly díky tlakové níži nad Středomo-
řím vydatnější srážky: 19,6 mm během 
dvou dní (20. a 21. 1.). V tu dobu zmo-
hutněla tlaková výše nad moskevskou 
oblastí a začala se pomalu tlačit se 
svým mrazivým vzduchem do střední 
Evropy. Déšť na závěr přešel ve slabé 
sněžení; teplota vytrvale klesala. Vítr 
se stočil na severovýchodní a začal 
„tasit drápky“. Ráno 25. 1. naměřil tep-
loměr –9,8 °C, další den už –12,6 °C. 
„A je to tady, holomrazy udeřily,“ říkal 
jsem si. Nicméně tlak náhle poklesl, 
zatáhlo se, slabá fronta přinesla 1 cm 
sněhu a začalo se pozvolna oteplovat. 
Ruská výše ochabla a holomrazy proti 
mému očekávání po dvou dnech ode-
zněly. 

Souboj titánů ale pokračoval. Tla-
ková níže u britských ostrovů se pro-
hloubila až na 947 hPa, ruská výše se 
obnovila a ještě zvýšila svůj tlak na  
1059 hPa. Rozdíl mezi nimi přesahu-
jící 100 hPa přinesl na přelomu ledna 
a února do střední Evropy prudký vítr 

od JV, naštěstí jen s teplotami kolem 
nuly. Když tlaková výše ustoupila, přišla  
2. 2. okluzní fronta s namrzajícím 
deštěm a ledovkou trvající dva dny. 
Poté se vrátilo původní počasí: tep-
loty mírně nad bodem mrazu a husté 
mlhy. Mezi I. a II. únorovou dekádou 
se vyskytl navzdory značnému pokle-
su tlaku (999 hPa) dvakrát jen nepříliš 
vydatný déšť (5,6 a 5,8 mm).

Následně oblačnosti ubývá, srážky 
do konce měsíce již téměř žádné, ran-
ní mrazíky kolem –4 stupňů, zato den-
ní teploty již překračují 10 °C. Přibývá 
slunečných dní, proudí k nám sušší 
vzduch od JV. Povrch půdy, který díky 
vlhkému vzduchu zůstával po celou 
zimu mokrý, pozvolna osychá. Začíná 
jaro.

Bilance: Jak leden, tak únor překro-
čily svou průměrnou teplotou dlouho-
dobý průměr shodně o 3,4 °C. Zimní 
počasí se prosadilo pouze na několik 
dní ve III. lednové dekádě. Srážkově 
byl leden normální (112 %), únor sušší 
(74 %). Průtoky na vodních tocích jsou 
ovšem poloviční. Na nepříznivé vod-
ní bilanci se podepsal suchý prosinec 
a absence sněhové pokrývky. Světlou 
stránkou je, že se nám vyhnuly dlou-
hotrvající holomrazy s větrem, tudíž 
nám na zahradách a na polích nic ne-
vymrzlo.

Tato zima vejde do historie svým 
vytrvale teplým počasím. I v zimách 
minulých let se vyskytovaly rekord-
ně teplé oblevy, ty však byly střídány 
znovu běžným zimním počasím s mra-

zem a sněhovou pokrývkou. Nyní se 
poměr zrcadlově obrátil: „trvalou ob-
levu“ jen sporadicky narušila krátká 
„přítuha“. Nížiny sníh prakticky nevi-
děly, ve středních polohách se vysky-
toval jen přerušovaně a i ve vyšších 
polohách ho bylo méně než obvykle. 
Přežili škůdci, vegetace si řádně neod-
počinula. Naopak řidiči a silničáři tak 
„dobrou“ zimu už dlouho neměli (až 
na tu dvoudenní ledovku). 

Pozn.: Zatímco u nás ve střední Ev-
ropě byla zima převážně klidná a su-
chá, ve Velké Británii a v Irsku byla nej- 
deštivější za posledních 250 let. Velmi 
nízký tlak se tam udržoval nepřetrži-
tě po několik měsíců a s ním extrém-
ní srážky, záplavy, vítr o síle orkánu 
a obří vlny na pobřeží. Dramatické 
počasí zasáhlo několikrát i jih Evropy 
(povodně, sněhová kalamita, ledov-
ka). Bizarní situace panovala i v USA: 
zamrzlý jih a rekordní teplo na Aljašce. 

Ale zpět k nám. Co bude dál? Po-
pravdě řečeno, mám z toho obavy. 
Předčasně probuzenou vegetaci ještě 
mohou spálit mrazy. Ani pozdní útok 
zimy se sněhem nelze během března 
úplně vyloučit. Bude-li naopak beze 
změn pokračovat stávající synoptická 
situace, lze se obávat pohromy tiché 
a plíživé: sucha a předčasného letního 
horka. Konečně může nastat i dobrá 
varianta v podobě deštivějšího poča-
sí, což bychom si všichni přáli. Tedy 
za předpokladu, že to nebude ve stylu 
letošní zimy ve Velké Británii... 

Pavel Bílek

Počasí ve Šlapanicích Leden Únor
Dekáda/celý měsíc I. II. III. m. I. II. III. m.
Teplota – min. (°C) -2,1 -7,0 -12,6 -12,6 -6,7 -5,1 -3,9 -6,7
Teplota – max.  9,6 12,4 5,0 12,4 8,9 11,3 12,9 12,9
Teplota – průměr 3,7 2,9 -3,1 1,2 1,3 3,4 4,6 3,1
Dlouhodobý průměr -2,2 -0,3
Mrazové dny 2 4 3 9 8 8 4 20
Ledové dny 0 0 6 6 0 0 0 0
Úhrn srážek (mm) 3,6 10,6 11,5 25,7 9,0 6,1 0,5 15,6
Dlouhodobý průměr 23,0 21,0
Dny se sněh. pok. 0 0 3 3 0 0 0 0
Max. výška (cm) 0 0 1 1 0 0 0 0
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O včelařích a včelách
Už ani nevím, kde se ve mně zro-

dil ten pošetilý nápad chovat včely. 
Celé dětství jsem vyrůstal na sídlišti, 
kde věru vhodné podmínky k chovu 
nebyly a ani nikdo z rodiny medem 
a strdím nevoněl. A přesto jsem to-
muto bohulibému zájmu naprosto 
podlehl. Proč? Možná to bude pro-
to... Již mnoho vody uplynulo v Říč-
ce, kdy první včelaři chovali včely  
v klátech, což byly vlastně vydlabané 

kmeny stromů, které si lidé přemístili 
z lesa před své obydlí a měli tak zdroj 
medu blíž. V těchto dobách přemys-
lovských králů požívali chovatelé včel 
velké vážnosti s mnoha privilegii. Až 
mnohem později, v průběhu 19. stole-
tí,  byl vynalezen úl, do kterého bylo 
možno nahlédnout, a včely stavěly 
své dílo již do rámků. Včelař tak mohl 
rozebráním včelího díla posoudit sílu 
včelstva, a tím se započala historie 
moderního včelaření. Dlouhou dobu 
byl med jediným sladidlem, ale sloužil 
také k výrobě medoviny, a v lékařství 
měly med a propolis velkou cenu. V té 
době se na našem území vyskytovala 
včela tmavá. Je to druh včely, která 
má sklony k rojivosti, je více bodavá, 
ale bývá odolnější vůči nemocem a 
snáší i chladnější klima. Šlechtitel-
skými snahami u nás však naprosto 
převážila včela kraňská, která má svůj 
původní domov v širším okolí Slovin-
ska. Včelaři si vážili jejich vlastnosti, 
jako je mírnost, vysoké výnosy medu, 
nerojivost. V současnosti se na našem 
území chová pouze kraňka. S postup-
ným rozvojem techniky v zeměděl-
ství, industrializací krajiny a v pová-
lečných letech scelováním pozemků 

a zakládáním družstev hospodařících 
na velkých výměrách polí došlo k vý-
razné změně pastevních podmínek 
pro včelstva. Krajina kolem nás přišla 
o svou pestrou mozaiku políček, luk 
a remízků a došlo k postupnému vy-
sušení krajiny. Tato změna je v okolí 
Šlapanic mimořádná. Pro včelstva je 
velmi důležitá vyváženost a pestrost 
zdrojů nektaru a pylu. Na zdejších 
úrodných černozemích se pěstují pře-

devším obilniny, plodi-
ny pro včely neatrak-
tivní, a někde řepka či 
slunečnice, které sice 
nabízejí pyl i nektar, to 
však pouze v určitém 
období a požadavek 
na pestrost zdrojů tak 
není splněn. Říká se, 
že oblast jihovýchod-
ně od Brna patří mezi 
ty, které jsou pro chov 
včel z celé ČR nejméně 
vhodné a někteří včelaři 

z jiných oblastí by u nás „raději ani ne-
včelařili“. Je paradoxem, že městská 
zástavba díky výsadbám stromů nabí-
zí včelám lepší životní podmínky než 
polní krajina. V podmínkách Šlapa-
nicka se tak stávají ovocné stromy v 
zahrádkách a výsadby alejí často jedi-
ným jistějším zdrojem potravy. Pokud 
přeje počasí, navštěvují včely lípy a 
akáty. V bezsnůškovém období je pak 
významnějším zdrojem včelí pastvy 
kočování za potravou. U nás nejčastěji 
za řepkou, svazenkou, akátem apod. 
V současnosti je však, podle mínění 
zkušených včelařů, dosaženo pro naše 
podmínky dost velkého zavčelení kra-
jiny a na mnoha místech by při vyšším 
počtu již nebyla krajina schopna včely 
uživit. Význam včel jako opylovatele 
kulturních rostlin je pro přežití lidstva 
mimořádný. Výnosy ovocných stromů 
se dají opylením zvýšit až o několik 
desítek procent. Ve vyspělých zápa-

doevropských zemích existuje dokon-
ce i opylovací služba, kdy si zemědělci 
nasmlouvají přísuny včel k plodinám  
a za tuto službu zaplatí. Zemědělec 
má vyšší výnosy, včelstva potravu  
a včelař tak vidí smysl své práce.  
V tomto ohledu se máme stále ješ-
tě co učit. Přes všechna negativa 
dopadající na včelařství si myslím, 
že věnovat se včelám má význam  
v jakýchkoliv podmínkách, vzdát  se  
a  rezignovat znamená tiše se smířit  
s danými podmínkami. Včelaření to-
tiž povznáší ducha a dává životu vyš-
ší smysl. Vidět matku, jak klade do 
buněk plástů vajíčka, jak mladušky- 
-kojičky krmí mladé larvičky, jak se 
poté ze zavíčkovaných buněk pro-
kousáním derou na svět mladé včely, 
je pohled nezapomenutelný. Snad 
proto v době, kdy velká část národa 
tráví svůj pracovní čas s myší v ruce, 
se začíná projevovat určitá renesan-
ce tohoto oboru, kdy do našich spol-
ků začínají přibývat i mladší ročníky, 
které opravdu chtějí od života víc než 
kariéru, uznání a kapitál.                                                                      

V rámci ČR sdružuje všechny včela-
ře do svého spolku Český svaz včela-
řů, v oblasti Šlapanicka tato základní 
organizace ČSV zaujímá katastry obcí 
od Podolí až po Blažovice. V součas-
né době je ve spolku registrováno  
26 členů, kteří obhospodařují cca  
200 včelstev. Z čehož na katastru Šla-
panic je to asi 100 včelstev. Jsme jed-
ním z nejmenších včelařských spolků, 
což je způsobeno jednak nevhodný-
mi podmínkami pro chov včel, ale 
také stylem života obyvatel bydlících  
v těchto okrajových oblastech velkých 
měst. Lze si jen přát, aby z dnešní 
mladé generace vyrůstali stejně zapá-
lení včelaři jako jejich starší kolegové.
Více na www.vcelarislapanice.wgz.cz.

 Karel Marosz
jednatel ZO ČSV Šlapanice

Hledám ke koupi menší rodinný dům ve Šlapanicích. 
Může být i k opravám, ale obyvatelný. Tel.: 773 568 099 
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V květnu oslaví své 77. narozeniny předseda Josef Siepak. Je dlouho-
letým občanem Šlapanic, kde se od mládí věnoval práci se včelami a vý-
znamně se zasloužil o rozvoj včelařského oboru na Šlapanicku. Od roku 
1973 zastával funkci předsedy. Mimo to se věnoval pořádání výstav 
s medovou tematikou a doposud se věnuje také chovu matek pro zlep-
šení vlastností chovaných včelstev, výrobě medoviny, propagaci včelích 
produktů na Šlapanických medových dnech apod. Do dalších let mnoho 
životního elánu a optimismu, který k tomuto člověku bezesporu patří, 
a také mnoho včelařských úspěchů přejí přátelé ze ZO ČSV Šlapanice.  

Otravy koček karbofuranem ve Šlapanicích
Ve Šlapanicích se objevují případy 

otrav koček nebezpečným jedem kar-
bofuranem. Jed byl opakovaně proká-
zán i laboratorně, naposledy u uhynulé 
kočky zajištěné městskou policií. Co se 
týče největšího množství zaznamena-
ných případů, jedná se hlavně o loka-
litu vymezenou trojúhelníkem tří ulic 
– Brněnská, Komenského a Riegrova, 
a blízkého okolí.

Karbofuran je jeden z nejprudších 
jedů, jaké se kdy používaly v České re-
publice. Jeho prodej a držení je od roku 
2008 zakázán. Tento přípravek je nebez-
pečný i pro člověka. Vzhledem ke schop-
nosti vstřebání se pokožkou (narušenou) 

je třeba dbát opatrnosti i při manipulaci 
s postiženým zvířetem. To bývá potřís-
něno slinami, zvratky a stolicí, které lát-
ku obsahují. Dle neoficiálních informací 
od spoluobčanů byl zaznamenán i pří-
pad, kdy kočka přinesla domů v kousku 
uzeniny fialovou peletu (v této podobě 
byl dříve používán v zemědělství). Po-
kud by došlo u dítěte 
k záměně této pelety 
s bonbonem, důsledky 
by mohly být tragické!

Jde o velmi ne-
bezpečné počínání 
s možnou kvalifikací 
trestné činnosti v sou-
vislostech obecného 
ohrožení, týrání zvířat 
a neoprávněného na-
kládání se zakázanou 
toxickou látkou. Vzhle-
dem ke skutečnosti, že 
jed je podáván jako návnada, jedná se 
téměř s jistotou o úmysl. Samotná látka 
karbofuran je bez chuti a zápachu, tedy 
pro kočky neatraktivní, a bez zamíchání 
do krmiva je prakticky vyloučené, aby 
byla pozřena.

Intoxikace probíhá u zvířat ve třech 
stadiích. V první fázi můžeme pozoro-
vat zvýšenou lekavost, bojácnost s ná-
sledným přechodem v apatii. V druhé 
fázi se objevuje zvýšená produkce slin 
a slz, zúžené zornice, silné zvracení, 
průjem a kolikové bolesti. Ve třetí fázi 
dochází k záškubům svalstva nejprve 
obličejového, posléze celotělového. 
Pacient umírá v důsledku obrny dýcha-
cího svalstva.

Při nálezu kočky s příznaky této otra-
vy postupujte velmi obezřetně. S po-
stiženým zvířetem, pokud je to nutné, 

manipulujte se zvýšenou opatrností, 
nejlépe v rukavicích, popřípadě jej 
zabalte do deky a v ní jej přenášejte. 
Následně si důkladně omyjte ruce. Za-
jistěte, aby se zvíře nedostalo do kon-
taktu s dítětem. Prostor potřísněný těl-
ními tekutinami zajistěte do doby, než 
se adekvátně očistí. Venku se obecně 

vyhýbejte kontaktu či manipulaci s ci-
zím zvířetem, a to zvláště s uhynulým. 
Takový nález hlaste neprodleně měst-
ské policii.

Na závěr bych vás chtěl požádat 
o spolupráci s odhalením pachatele. 
Nebuďte lhostejní a jakékoliv poznat-
ky, které by s případy mohly souviset, 
hlaste městské policii, případně rovnou 
Policii České republiky. Pokud tak ne-
učiníte, můžete umožnit pokračování 
v páchání trestné činnosti! V současné 
době již probíhá vyšetřování. Mějte 
na paměti, že kromě otrav zvířat jde 
také o závažné nebezpečí i pro člověka.

Pokud budete potřebovat konzul-
tovat zdravotní stav vaší kočky nebo 
jiného zvířete, zdarma vám poradíme 
na telefonním čísle 723 523 960.

Robert Just

Včelaři přejí
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Ministr kultury Daniel Herman navštívil 
Kulturní dům Bedřichovice

Jednou z investičních akcí, zahrnutých do rozpočtu města 
v letošním roce, je také dlouho připravovaná rekonstrukce 
kulturního domu v Bedřichovicích. Podle projektu architek-
ta Tomáše Dvořáka, připraveného na základě požadavků 
vedení města Šlapanice a Osadního výboru Bedřichovice, 
projde zásadní proměnou přibližně polovina budovy, přes-
něji sál se všemi souvisejícími prostorami. Zásah je první 
tohoto druhu za 55 let fungování kulturního domu a uvede 
jej do stavu, který bude plně odpovídat současným poža-
davkům na moderní kulturní zařízení.

V rámci příprav na dočasné uzavření kulturního domu 
vznikla myšlenka jeho přesunutí na jiné místo. Toho se 
zhostila Kateřina Šedá v rámci svého pětiletého projektu, 
který započal v září 2011 v londýnské prestižní galerii Tate 
Modern a kterého se zúčastnilo 80 obyvatel Bedřichovic. 
Ve spolupráci s vedoucí oddělení moderního a současné-
ho umění Moravské galerie Yvonou Ferencovou vytvořila 
v Místodržitelském paláci v Brně netradiční výstavu, která 
spočívá ve virtuálním přenesení KD s použitím jeho reálné-
ho vybavení. Vznikla tak pozoruhodná expozice navozující 
atmosféru domácího důvěrně známého prostředí, které je 
současně představováno široké veřejnosti.

Vzácná příležitost nastala v pátek 7. března, kdy v rámci 
své návštěvy kulturních institucí města Brna navštívil Morav-
skou galerii ministr kultury ČR Daniel Herman. Představení 
galerie pojal její ředitel Jan Press netypicky právě prohlídkou 
expozice Kulturního domu Bedřichovice, při které byl pan 
ministr podrobně seznámen s jednotlivými částmi projektu, 
dokumentujícími život obyvatel Bedřichovic. Zhlédl každo-
ročně pořizované společné fotografie, divadelní rekvizity, 
trofeje ze soutěží SDH, kalendář obrazů britských umělců 
zachycujících vesnici v roce 2011 i díla 17 studentů Akade-
mie výtvarných umění v Praze, kteří pod vedením Vladimíra 
Kokolii při svém třídenním plenéru v letošním únoru ztvárnili 

různými technikami podobu návsi před 
její plánovanou proměnou.

Daniela Hermana obzvláště zaujala 
myšlenka „soutěže v lelkování“, kte-
rá proběhla v rámci Obecního svátku 
3. 9. 2013. Žertem poznamenal, že by 
nebylo od věci podobnou soutěž uspo-
řádat také na Ministerstvu kultury.

Po jednání s následnou diskuzí, kte-
ré proběhlo v „sále kulturního domu“, 
pan ministr zavítal do „bedřichovické 
hospůdky“, kde s ním tým redakce 
dětského bedřichovického zpravo-
dajství, který byl jako jediný zástupce 
médií k akci připuštěn, uskutečnil tele-
vizní reportáž. Tu můžeme spolu s fo-
tografiemi zhlédnout na blogu www.
bedrichovicenadtemzi.cz.

Na závěr jsem předal Danielu Hermanovi společné po-
zvání města Šlapanice a Kateřiny Šedé k návštěvě města 
a skutečného kulturního domu v Bedřichovicích u příleži-
tosti jeho znovuotevření po rekonstrukci.

Ivan Vavro
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Jak jsme již v minulých číslech zpra-
vodaje informovali, Šlapanice se zařa-
dily mezi dalších 114 členů Národní sítě 
Zdravých měst České republiky. Mezi-
národní „Projekt Zdravé město“, k ně-
muž se naše město připojilo, má pře-
devším komunitní charakter – otevírá 
prostor pro aktivní zapojení veřejnosti 
do života a utváření obce – a probíhá 
pod patronací OSN–WHO.

Zdravá města se obecně snaží pod-
porovat zdravý životní styl obyvatel, 
kvalitu veřejné správy a strategické 
plánování vedoucí ke spokojenému ži-
votu občanů ve městě. K tomu slouží 
místní Agenda 21 (MA21) a její kritéria, 
která jsme se naším vstupem do toho-
to programu zavázali plnit. MA21 má 
čtyři kategorie: od A po D. Vzhledem 
k dosud krátké době našeho členství 
v asociaci jsme prozatím v kategorii 
„zájemci“. Naším cílem je tak zařadit 
se letos nebo příští rok, po splnění sta-
novených podmínek, do kategorie D. 

Proto jsme vypracovali Plán zlepšová-
ní pro rok 2014. Chceme se angažovat 
v mezinárodních kampaních Den Země, 
Den matek, Den rodin, Den bez tabá-
ku, Den proti drogám, Den dárců krve, 
Den výživy a Den bez aut. Rádi bychom 
zapojili veřejnost do oblasti plánová-

ní a rozhodování formou 
kulatých stolů. Budeme 
prezentovat veškerou naši 
činnost na webech Národ-
ní sítě Zdravých měst a MA21 a také pro-
školíme vedoucí pracovníky městského 
úřadu v problematice projektů. Města 
či regiony, jež aktivně pracují na MA21, 
pak mají do budoucna větší šanci dosáh-
nout na dotace a granty EU.

Letošní rok jsme odstartovali ledno-
vým setkáním vedení města se zájmo-
vými sdruženími a spolky, které působí 
ve Šlapanicích, na němž prezentovaly 
svoji činnost. V únoru následovaly prv-
ní letošní farmářské trhy. Za podpory 
Národní sítě Zdravých měst proběhl 
ve šlapanické sokolovně osvětově-zá-
bavný pořad pro seniory a jejich blízké 
„Zábavně o stáří“, moderovaný zná-
mými osobnostmi Vladimírem Hronem 
a Alešem Cibulkou.

A co se chystá pro další období? 
19. dubna nás čekají jarní farmář-

ské trhy v městském parku, tentokrát 
v duchu blížících se Velikonoc. Kultur-
ní komise připravila pro děti soutěže, 
kvíz a velikonoční dílničku.

V sobotu 26. dubna se chceme připo-
jit k mezinárodní kampani Den Země. 
V obcích celého katastru Šlapanicko 

probíhají úklidy, kterých se ve spo-
lupráci s komisí životního prostředí  
účastní i Šlapanice. Byli bychom rádi, 
kdybychom se v sobotu v co největším 
počtu sešli v městském parku a společ-
nými silami uklidili místa, kde trávíme 
volný čas. Odměnou všem pomocní-
kům bude malé občerstvení a pro děti 
upomínkové diplomy. 

Druhou květnovou neděli přijďte 
oslavit Den matek a Den rodin pod 
patronací komise pro kulturu, tradice 
a cestovní ruch a sociálního odboru. 
Chystáme pro vás bohatý program 
s hudbou, tancem a soutěžemi.

Aktivity ke Dni proti drogám a ke Dni 
bez tabáku pak věnujeme mladé ge-
neraci. Pro MŠ jsme připravili loutkové 
představení Cigareta Retka a pro školy 
protidrogové programy s Policií ČR. 

„Zdravé město“ je vlastně na za-
čátku a celý projekt je dlouhodobý. 
Obecně ale věřím, že nastartovaný 
Projekt Zdravé město bude pro Šlapa-
nice do budoucna přínosem a povede 
ke zkvalitnění života ve městě. 

Vlaďka Dobiášová, koordinátorka

S humorem a se skutečnými histor-
kami a leckdy neuvěřitelnými příběhy 
přijeli do Šlapanic Aleš Cibulka a Vladi-
mír Hron, moderátoři pořadu Zábavně 
o stáří. Do pořadu přijali pozvání od-
borníci na seniorskou problematiku – 
MVDr. Petr Nováček, ředitel Domova 
důchodců Sokolnice, Marie Králová, 
pečovatelka a členka zastupitelstva  
a Rady města Šlapanice, a nprap. Petra 
Hrazdírová s por. Mgr. Zdeňkou Pro-
cházkovou z preventivněinformační-
ho oddělení Policie ČR. Představení se 
uskutečnilo 19. března ve šlapanické 
sokolovně a zúčastnilo se ho téměř  
160 diváků, a to nejen seniorů. Disku-
tovalo se na téma stárnutí, zdravotních  
a sociálních služeb a kriminální preven-
ce pro seniory. 

Ač v podstatě vážné náměty, mode-

rátoři je dokázali vtipem  
a svojí pohotovostí od-
lehčit a všichni přítomní 
se upřímně bavili. O vese-
lé historky nebyla nouze  
a oba baviči setkání ope-
přili řadou humorných 
zážitků populárních osob-
ností, většinou seniorské-
ho věku, které prošly jejich 
rozhlasovými a televizními 
pořady. Jednotlivé diskuzní příspěvky 
nenásilně propojily písně v podání Vla-
dimíra Hrona a všichni se rádi s mírnou 
nostalgií zaposlouchali do legendár-
ních melodií české i světové hudební 
scény. Po přestávce se mohli do besedy 
přidat i diváci, kteří hostům kladli nej-
různější otázky, a přispívali tak do živé 
a interaktivní debaty. Z dotazů byl pak 

vylosován jeden výherce, který si odne-
sl tlakoměr.

Kromě nevšedního hudebního zá-
žitku a užitečných informací každý 
návštěvník obdržel dárkovou tašku od 
generálního partnera. 

Pořad byl realizován v rámci Projektu 
Zdravé město.

Vlaďka Dobiášová, koordinátorka

Zábavně o stáří? Ale ano!
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Činnosti Týmu pro mládež Brno-venkov 
a jeho priority pro další jednání v roce 2014

V úterý 14. 1. 2014 se již potřetí 
v rámci projektu „Na správnou cestu!“ 
sešli v prostorách Městského státního 
zastupitelství Brno členové Týmu pro 
mládež soudního okresu Brno-venkov.

Projekt „Na správnou cestu!“ je rea- 
lizován Probační a mediační službou 
České republiky (dále PMS ČR) z pro-
středků Evropského sociálního fondu 
prostřednictvím Operačního programu 
Lidské zdroje a zaměstnanost a státní-
ho rozpočtu ČR. 

Jeho cílem je rozvíjet účinné nástroje 
na řešení kriminality mládeže u trest-
ných činů, předcházet opakování trest-
né činnosti, usnadnit sociální integraci 
mladistvých pachatelů a podporovat 
účinné způsoby spolupráce a koordina-
ce odborníků a relevantních institucí. 

Projekt rozvíjí multidisciplinární spo-
lupráci týmů pro mládež v soudních 
okresech Náchod, Brno-venkov, Pl-
zeň-město a Opava. Členové týmu pro 
mládež na svých pravidelných setká-
ních diskutují o problémech v soudním 
okrese, sdílejí nejen informace o ohro-
žené mládeži, ale také osvědčené po-
stupy při práci s ní. 

Na dosud posledním setkání týmu 
pro mládež jednali zástupci PMS ČR, 
Policie ČR, soudu, státního zastupi-
telství, orgánů sociálněprávní ochra-
ny dětí jednotlivých obcí s rozšířenou 
působností a středisek výchovné péče 
o aktuálním stavu středisek výchovné 
péče, jejich starostech a koncepci dal-
šího rozvoje. Dále členové týmu pro 
mládež vytvářeli modelový postup při 
předávání informací v řízení, ve kterém 
figuruje jako pachatel činu jinak trest-
ného nezletilé dítě. 

Prezentoval se zde nový resocializač-
ní program pro mladistvé pachatele ná-
silných trestných činů, který se jmenuje 
„Proti násilí” a je realizován od února 
roku 2014.  V závěru jednání seznámil 
koordinátor týmu všechny přítomné 

s výsledky analýzy 
kriminality mláde-
že a poté si členové 
týmu pro mládež 
nastínili priority pro 
další období.

Z analýzy vy-
plynulo, že soudní 
okres Brno-venkov 
je demograficky 
nejprogresivnějším 
okresem v Jiho-
moravském kraji. 
Z toho je zřejmé, 
že se od roku 2010 
soustavně zvyšuje i počet dětí ve věku 
do 14 let. V tomto okrese nejčastěji děti 
páchají trestné činy proti majetku (krá-
deže, poškozování cizí věci), proti zdra-
ví (ublížení na zdraví), proti svobodě 
(porušování domovní svobody) a jiné 
rušení veřejného pořádku (výtržnic-
tví). I přes narůstající počet dětí žijících 
v okrese a zvyšující se počet páchání 
trestných činů je v oblasti Brno-venkov 
pouze 7 % ze všech sociálních služeb 
Jihomoravského kraje. To má za násle-
dek problémy při poskytování vhod-
ných programů a pobytů dětem, které 
je nejvíce potřebují. Analýza krimina-
lity mládeže přinesla i další poznatky, 
které slouží k nastavení priorit činnosti 
týmu pro mládež v roce 2014. 

Nabízí se rozšíření spolupráce mezi 
organizacemi, které zastupují členové 
týmu pro mládež, a městskou policií 
v Brně. Finanční náročnost spojenou 
s cestováním dětí a jejich rodin za sociál- 
ními službami mimo okres by mohlo 
částečně zlepšit jednání s Úřady práce 
ČR, které mohou i pro tuto příležitost 
poskytnout mimořádnou okamžitou 
pomoc. V oblasti primární prevence 
se tým pro mládež pokusí optimalizo-
vat nabídku sociálních služeb. Členo-
vé týmu pro mládež budou iniciovat 
vznik nových služeb a programů. Tým 

bude ve vhodných případech působit 
na místní samosprávu, kraj atp. za úče-
lem zlepšení situace. Koordinátor týmu 
pro mládež bude monitorovat dotační 
tituly, které by mohly napomoci vzniku 
potřebných nových služeb. V neposled-
ní řadě je prioritou i zlepšení informo-
vanosti zástupců škol o kriminalitě dětí 
a její prevenci. 

Ondřej Ipser,
koordinátor týmu pro mládež

 

Projekt „Na správnou cestu!“ (CZ.1.04/3.1.00/73.00003)

Veterinární služba do domu
pro Šlapanice a okolí

MVDr. Tereza Bednářová
tel.: 702 816 717

pondělí – pátek 9 – 20 hod
www.veterinka.net
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Mluvme spolu o našem městě – pocitové mapy
Ve dnech 7. a 8. března mohli občané 

na několika frekventovaných místech 
v našem městě navštívit stánky s poci-
tovými mapami. Co se tam dělo? 

Každý člověk měl možnost vyjádřit 
různými barvami svůj názor na mapě 
Šlapanic, Bedřichovic a okolí. Červeně 
oblíbená místa, modře návrhy ke zlep-
šení, žlutě častá místa setkání, zeleně 
lokality k trávení volného času, šedě 
místa neoblíbená či dokonce nebez-
pečná a fialově oblasti málo známé. 
Vzniklo tak 10 map, které zpracuje ur-
banista Ing. arch. Žerava. Na stáncích 
byl k nahlédnutí návrh nového územní-
ho plánu. Velkým potěšením bylo to, že 
občanům není jejich město lhostejné.

Pro děti byly na stáncích připra-
veny pastelky, některé přímo tam 

namalovaly Šlapanice jejich očima. 
Všichni se mohli také podívat na Šla-
panice z ptačí perspektivy a pro-
hlédnout si letecké snímky Jaroslava  
Mareše. 

Přáním by bylo zapracovat některé 
názory z pocitových map do návrhu 
územního plánu.

Všechny srdečně zveme 12. dubna 
2014 do sokolovny na koncert umělců 
Městského divadla Brno se skupinou 
uBer, jehož součástí bude výstava le-
teckých fotografií, pocitových map 
a obrázků dětí. 

Více o projektu na www.mluvmespo-
luslapanice.cz.

Tereza Bednářová 
a Kateřina Migdauová, Čisté Šlapanice

Autor fotografií Ondřej Trněný
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Ze sportuRozpis fotbalových zápasů SK Šlapanice jaro 2014

D = doma, V = venku

Kdo a proč?
Vždy když jsem procházela kolem 

šlapanického hřbitova, potěšil mě 
pohled na asi patnáctiletý okrasný 
červenolistý převislý buk. Rostl v blíz-
kosti obřadní síně a kdo jej kdysi vy-
sadil, jistě doufal, že se jednou stane 
dominantou svého okolí.

Strom už neroste. V únoru náhle 
zmizel a zůstal po něm jen smutný 
pařízek. Je zvláštní a zarážející, že 
o jeho likvidaci nevědí nic pracovníci 
Satesa, kteří mají 
městskou zeleň 
na starosti, ani za-
městnanci pohřeb-
ní služby.

Ten strom nebyl 
jen tak obyčejný. 
Jednalo se totiž 
o vzácnou formu 
buku, který kromě 
své mnohatisícové 
hodnoty finanční 
měl především vý-
znam estetický. Tím 
spíše, že ve Šlapani-

cích stále ubývá stromů, které musí 
mlčky ustupovat někdy bezohledné 
a nepromyšlené lidské činnosti.

A tak si kladu otázku, kdo a proč 
měl zájem pokácet tak výjimečný 
strom, který těsně u hřbitovní zdi 
a mimo jakékoliv hroby vůbec niko-
mu nepřekážel. Ten den, kdy jsem 
si toho prázdného místa všimla, mi 
bylo moc smutno.

Naděžda  Tesaříková

Odpověď: Přes všechno úsílí se ne-
podařilo dohledat osobu zodpovědnou 
za pokácení zmiňovaného stromu. Jak 
je ale patrno z přiložené fotografie, po-
dle průměru kmene nepodléhala tato 
dřevina povolení o kácení příslušného 
správního orgánu. Jelikož stromek, jak 
uvádí pisatelka, rostl v těsné blízkos-
ti hřbitovní zdi, jeho kořenový systém 
by časem narušoval základové zdivo 
a musel by být v budoucnu odstraněn. 
Podle vyjádření OŽP se nejedná o vzác-
nou dřevinu, ale o běžný okrasný kul-
tivar, používaný jako solitér v parcích, 
podél cest nebo do skupinové výsadby 
ve městech. Červenolisté převislé buky 
se užívají k výsadbě živých plotů a jeho 
semenáč stojí cca 45 Kč. Město Šlapani-
ce zajistí letos v areálu hřbitova novou, 
vhodnější výsadbu.                                                                                                                                        

K tomuto případu je však nutno 
uvést, že osoba, která pokácení dře-
viny provedla, se mohla dopustit 
přestupku proti majetku, pokud tato 
osoba není vlastníkem pozemku, na 
kterém strom rostl, nebo neměla sou-
hlas vlastníka pozemku.                RR-ŠZ
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Jak ve Šlapanicích ošálíme přírodu
V EU má 98 % obyvatel měst ovzduší 

horší, než stanoví WHO (EEA). O změny 
podnebí a životního prostředí zástav-
bou a dopravou se v ČR i Šlapanicích 
nestoudně licituje. Reakce i nejvýše 
postavených, námi volených zástupců 
lidu v aféře Amazon ukazují, kdo v ČR 
vládne ve skutečnosti – zahraniční spe-
kulanti. Jim naši předáci, neschopní 
vzkřísit, co ničili – domácí výrobu a ob-
chod, podlézají, uplácejí je pobídkami. 
Důsledkem je nezvládnutelný růst ple-
tich, korupce (COM/2014/38) a záborů 
půdy, vysilující výdaje do chorobně 
zbytnělé dopravy a její infrastruktury. 
Stát i většina občanů chudne, životní 

a pracovní pod-
mínky se zhoršují, 
mladí nemají pra-
xi, lidé nad 50 let 
jsou nežádoucí 
odpad, diskrimi-
nace je obludná. 
Starobních dů-
chodců (1,8 mil.), 
jejichž reálné dů-
chody dosahují 
(71 až 104) %, dlouhodobě 90 % roku 
1989, třikrát okradených předčasných 
důchodců (520 000), nezaměstnaných 
(už i 630 000) a dluhů všeho druhu 
(i na životním prostředí) přibývá. Věko-
vá segregace čpí i z našeho ÚP.

Zpráva IPCC (září 2013) očekává 
v celé jižní Evropě vysychání, středo-
východní Evropa (i ČR) má současně 
vysychat a trpět povodněmi. Nejspíš 
budou i vichřice. Roky 2012 (vyprahlá 
Morava) a 2013 (povodně v Čechách 
a vlna veder s vyšší úmrtností) byly asi 
ukázkou. Předpokládá též, že zastavě-
né (a tím vysušené) plochy nebo změ-
na ve využití území mění místní klima 
(„…these impacts may dominate all 
other factors“). Povodně po roce 1900 
jsou údajně odvarem toho, co se na Vl-
tavě dělo předchozích 500 let. Starší 
projekt ČHMÚ (VaV/740/1/00) shrnuje 
očekávané atmosférické srážky slovy 
„Většina významnějších změn je přitom 
kumulována v oblasti Moravy.“ Rozdíl 
v podnebí zastavěných a volných ploch 
zkoumá například Mikroklima a mezo-
klima měst, mikroklima porostů 2011 
(kol., též RNDr. Ing. Rožnovský, CSc.) se 
zaměřením i na Brno. Soudím, že otáz-
ka už nezní, kolik ploch ještě můžeme 
zastavět, ale kolik zastavěných ploch 
rychle vrátíme do původního stavu, 
abychom sucho i záplavy zmírnili a měli 
kde žít a co jíst i za pár let.

Vliv prostředí (včetně zástavby a do-
pravy) na zdraví popisuje SZÚ Praha 
ve zprávě za rok 2012. Hluk z dopravy 
zvyšuje nebezpečí vysokého krevního 
tlaku. Ve velkých městech a městských 
aglomeracích jsou hlavními zdroji zne-
čištění ovzduší doprava a procesy s ní 
spojené (spalovací emise, resuspenze = 
nečisté cesty, otěry, koroze atd.) a emi-

se z malých (neplynofikovaných) zdrojů. 
Jsou to hlavní zdroje kysličníků dusíku, 
rakovinotvorných (IARC) aerosolových 
částic frakcí PM10 a PM2,5. Kvalita 
ovzduší sledovaných sídel je významněji 
ovlivňována meteorologickými pod-
mínkami s vyšší četností excesů a změn 
počasí. Znečištění vzduchu částicemi 
v ČR způsobilo cca 6000 předčasných 
úmrtí, krátkodobé znečištění zavinilo 
hospitalizaci cca 2000 lidí v roce 2012.

Krátkodobý (u nás někdy překračova-
ný) limit ČR pro PM10 je 0,00005 gramu 
na metr krychlový. Nahraďme částice 
cementem a docílíme to rovnoměrným 
rozptýlením asi poloviny zarovnané ká-
vové lžíce v celé délce a šířce Nádražní 
do výšky 7 metrů. Limit ČR částic PM2,5 
stanice Tuřany nepřekračuje, ale hod-
notu, doporučenou WHO jako mezní, 
překračuje stále (220 %, pro PM10 cca 
150 % – návrh ÚP, odůvodnění, tab. str. 
67). Při dodržení by pomyslná Nádražní 
končila na Mohyle míru.

Literatura uvádí, že množství zvíře-
ných částic může být až 10krát vyšší 
než množství částic primárně emito-
vaných. Vím, kolik aut a špíny se ulicí 
denně přesouvá a ochotně tomu věřím. 
Třeba nejzatíženější, téměř neuklízené, 
Brněnská a Čechova. Řešení: čisté ulice 
a na nich prach zadržující zeleň. Naše 
holé plochy uklízí vítr a déšť.

Už jsme dali světu největšího dra-
matika a ekonoma. Teď víme, že obě-
továním území, vody, vzduchu a zdraví 
nejsme banánová republika a ČR může 
vzkvétat, i když zisky z podnikání často 
mizí v zahraničí. I génius Jára Cimrman 
by žasl. Rozeštvat a zastrašit lidi (No-
šovice) nebo je oklamat je snadné. Pří-
rodní zákony ale neošálí nikdo.

Vladimír Šamšula

Stavba krbů 
- kompletní realizace 
krbů, teplovzdušných 
i teplovodních, stavba 
komínů včetně  
nerezových. 

Zapojování kamen  
do komínů.

Profesionalita a kvalita 
za rozumnou cenu.

Ing. Miroslav Skutek
728 330 840
mirek.skutek@gmail.com

Koupím RD 

se zahradou, případně 

byt 2-3+1 s balkonem 

ve Šlapanicích. 

Tel.: 604 560 454

Názory
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Kolíbka jako varování pro Šlapanice
Kolíbka – oblíbené místo mnoha ge-

nerací šlapanických občanů, dětí, do-
spívajících i těch velkých – místo, kam 
jsme si chodili hrát jako malí a které 
se nám líbilo tolik, že jsme tam vodili 
i svoje děti, aby poznaly jeho kouzlo. 
Kouzlo Kolíbky je ale náhle nenávrat-
ně pryč a stačila k tomu lidská bez- 
ohlednost. 

Na samotné hranici Kolíbky, v ochran-
ném pásmu přírodní památky Andělka, 
vyrostl obytný dům. Není to obyčejný 
dům, svými rozměry překročil nejen 
hranice přírodní památky, ale i hranice 
zdravého rozumu. Zvůle, arogance, bez-
ohlednost, moc peněz na straně inves-
tora, lhostejnost ke společnému a oblí-
benému veřejnému prostoru na straně 
představitelů města, možná strach po-
stavit se nadřízeným politikům na stra-
ně úředníků. Do očí bijící stavba nad 
Kolíbkou překročila obvyklou mez pohr-
dání šlapanických politiků občany. 

Stavbu postavila firma, jejímž jedna-
telem je bývalý radní Ing. S. Matýšek. 
Plánovací smlouvu k této stavbě pode-
psal starosta J. Klaška těsně před kon-
cem svého prvního volebního období 
a v tomto volebním období vyslovila 
rada města s bezohlednou stavbou svůj 
souhlas. Proč nehájili oblíbené místo 
nás všech a dali přednost zájmu jed-
noho člověka před zájmy 
všech ostatních? Na to 
si každý občan Šlapanic 
hravě odpoví sám. Členy 
rady města zná také každý 
občan Šlapanic. Stavba je 
povolena, schválena a od-
stranit ji už není možné.  

Co ale každý občan Šla-
panic udělat může a do-
konce musí, pokud se ne-
chce dívat na další a další 
bezohledné stavby, křičící 
o moci peněz a pohrdá-

ní ostatními, je prohlédnout si nový 
územní plán Šlapanic, který právě vzni-
ká. Připomínky k němu je možné podat 
do 7. 4. Prohlédněte si, co se chystá 
ve vašem okolí, a nedovolte devastaci 
míst, která máte rádi. Později zasáh-
nout nebo dosáhnout nápravy už je pro 
občana téměř nemožné…

Michaela Trněná, zastupitelka 

O pravém stavu věcí se čtenář může 
seznámit níže ve vyjádření vedoucí od-
boru. Je ale na pováženou, že se opako-
vané nepravdy, křivá nařčení a účelové 
manipulace s fakty staly běžným ná-
strojem napadání současné šlapanické 
koalice. Zřejmě stále platí, že stokrát 
opakovaná lež se stává pravdou. Naše 
reakce, kdy mnohdy jen zamezíme ší-
ření poplašné zprávy, je pak vydávána 
za hysterickou či arogantní. Každý ob-
čan nechť se na vlastní oči přesvědčí 
o tom, co se ve Šlapanicích za poslední 
období vybudovalo či ještě staví. A po-
kud sleduje městské informace, tak se 
přesně dozví i za jakých podmínek. 

Nepotřebujeme se schovávat za pla-
ná prohlášení, řešíme problémy a vždy 
jsme připraveni občanům skládat účty. 
Pokračování podobných výpadů přine-
se našim spoluobčanům jenom deziluzi 
a nedůvěru ve správu našich společ-
ných věcí. 

Rada města Šlapanice

V roce 2001 byla tehdejším zastupitel-
stvem města schválena změna územní-
ho plánu, která mimo jiné obsahovala 

i předmětnou plochu „nad Kolíbkou“, 
jejíž funkční využití bylo od té doby sta-
noveno jako BC – plochy čistého bydle-
ní v RD. Samozřejmě bylo jen otázkou 
času, kdy se objeví zájem tuto lokalitu 
zastavět a bude požádáno o vydání 
územního rozhodnutí a stavebního po-
volení na stavby rodinných domů.

Citovaná stavba rodinného domu je 
situována v ochranném pásmu přírod-
ní památky, v ploše, která je k tomuto 
účelu určena platným územním plánem 
a jak plocha, tak stavba byla umístěna 
se souhlasem příslušného dotčeného 
orgánu (OŽP OkÚ a  OŽP KrÚ JMK).

Vyhláška č. 501/2006 Sb., o obecných 
požadavcích na využívání území v § 2 
„Základní pojmy“ stanoví, že rodinný 
dům je stavbou pro bydlení, ve které 
více než polovina podlahové plochy od-
povídá požadavkům na trvalé bydlení 
a je tomuto účelu určena. Rodinný dům 
může mít nejvýše tři samostatné byty, 
nejvýše dvě nadzemní podlaží a jedno 
podzemní podlaží a podkroví. Žádné 
jiné omezení, zejména co by se týka-
lo plošného rozsahu rodinného domu, 
tato prováděcí vyhláška ke stavebnímu 

zákonu nestanoví. Rozestavěný RD 
veškerá, zákonem a vyhláškou stano-
vená kritéria, splňuje.

Proces projednávání a schvalování 
územního plánu je stavebním zákonem 
koncipován tak, aby byla v jeho průbě-
hu v co největší míře informována ve-
řejnost, proto jsou všechny stupně pro-
jednávání oznamovány veřejnosti jak 
na úřední desce, tak na internetových 
stránkách města a každému je umož-
něno podávat k jednotlivým stupňům 
připravovaného územního plánu připo-
mínky. V závěrečné fázi, tj. při projed-
nání územního plánu s veřejností, mo-
hou být kromě připomínek podávány 
i námitky. Připomínky může uplatnit 
každý, námitky mohou podávat pouze 
vlastníci pozemků a staveb dotčených 
návrhem řešení, oprávněný investor  
(§ 39 odst. 2 SZ) a zástupce veřejnosti. 
O možnosti podávání připomínek a ná-
mitek včetně termínu jejich možného 
uplatnění je veřejnost vždy poučena 
v oznámení projednávání jednotlivých 
stupňů územního plánu.

Hana Meitnerová, 
vedoucí odboru výstavby 

Nepravdy pokračují
Reakce na článek zastupitelky M. Trněné
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Kulatý stůl v rámci komunitního plánování sociálních služeb, 20 . 1 . 2014, foto Jitka Nevrklová

Masopustní průvod, 2 . 3 . 2014, foto Josef Kopecký

Farmářské trhy se zabijačkou, 8 . 2 . 2014, foto Jitka Nevrklová

Setkání spolků, 23 . 1 . 2014, foto Josef Kopecký
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19. 4. 2014 od 8.30 do 11.30 hod. 
městský park na ulici Riegrově

ŠLAPANICKÉ 
FARMÁŘSKÉ TRHY 
s velikonočním soutěžením
a tvořením pro děti 
ve spolupráci s kulturní komisí města Šlapanice



Rekonstrukce základní školy ve fotografiích, 2. část                                                                  foto Josef Kopecký Šlapanický Číslo 2/2014
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